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V Leopoldove v oboch kolách
vyhral P. Pellegrini
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V tomto roku nás po minuloročných 
parlamentných voľbách čakali prezidentské 
voľby a v júni nás ešte čakajú eurovoľby. Aj 
vzhľadom na množstvo kandidátov do 
prezidentských volieb politológovia očakávali, 
že v prvom kole volieb prezidenta nezvolíme. 
Prvé kolo s výraznejším záujmom ako v tých 
predchádzajúcich prezidentských voľbách sa 
uskutočnilo 23. marca a po Veľkej noci sme k 
urnám pristúpili znovu. V Leopoldove sa volilo 
v štyroch volebných okrskoch – samostatný 
volebný okrsok bol vytvorený aj pre ústav na 
výkon trestu odňatia slobody a ústav na výkon 
väzby pre tých, čo prejavili záujem zúčastniť sa 
na voľbách.

Prvé kolo 23. 3.
Pre Leopoldov dlhodobo platí, že účasť voličov 
vo voľbách presahuje celoslovenský priemer a 
výrazne sa to prejavilo aj v nedávnych 
prezidentských voľbách. Kým na Slovensku 
účasť voličov v prvom kole dosiahla 51,91 %, 
v Leopoldove prišlo voliť až o desať percent 
oprávnených voličov viac (62,12 %). Možno to 
vari pripísať aj pomerne širokému spektru 
kandidátov. Volebné miestnosti boli otvorené od 
7,00 do 22,00 hod. a členovia volebných 
komisií nezaznamenali problémy a narušenia 
volieb.

účasť okrsok č. 1 č. 2 č. 3 č. 4
zapísaných voličov: 1062 1109 1052 267
zúčastnili sa: 627 633 641 267
odovzdali obálku: 627 633 639 267
platných: 625 629 638 266

Poradie kandidátov neuvádzame tak, ako by uvedení na hlasovacích lístkoch, ale podľa 
poradia, teda podľa počtu hlasov, ktorý jednotliví kandidáti získali v leopoldovských 
volebných okrskoch spolu. Na porovnanie uvádzame aj percentuálny zisk jednotlivých 
kandidátov v celoslovenskom meradle. Ako zaujímavosť spomenieme, že 
najjednoznačnejšia situácia v preferenciách bola v 4. okrsku (ÚVTS a ÚVV), v ktorom 
získal víťazný kandidát až 82 percent hlasov.

Leopoldov % SR %
Peter Pellegrini 47,03 37,02
Ivan Korčok 34,89 42,51
Štefan Harabin 13,39 11,73
Igor Matovič 1,66 2,18
Ján Kubiš 1,57 2,03
Patrik Dubovský 0,60 0,71
Marian Kotleba 0,37 0,56
Róbert Švec 0,18 0,08
Andrej Danko 0,13 0,08
Krisztián Forró 0,09 2,90
Milan Náhlik 0,04 0,13

Druhé kolo 6. 4.
Po veľkonočných sviatkoch nás čakalo druhé kolo prezidentských volieb, do ktorého 
postúpili lídri s najvyšším počtom hlasov z 1. kola I. Korčok a P. Pellegrini. V Leopoldove 
pristúpilo k urnám o sedem percent voličov viac ako v prvom kole (69,6 %), v 
celoslovenskom meradle vzrástla účasť v druhom kole volieb o takmer desať percent (61,14 
%). V oboch prípadoch zvýšenie volebnej účasti súvisí s mobilizovaním tých voličov, ktorí 
na voľbu nevyužili prvé kolo.

účasť okrsok č. 1 č. 2 č. 3 č. 4
zapísaných voličov: 1061 1116 1052 266
zúčastnili sa: 698 753 718 266
odovzdali obálku: 698 753 718 264
platných: 693 749 714 263

Zvýšená volebná účasť v druhom kole sa v rozličnej miere prejavila aj na podpore dvoch 
kandidátov, ktorí do druhého kola postúpili. Kým I. Korčok si oproti výsledku z prvého kola 
polepšil o štyri percentá, P. Pellegrinimu v Leopoldove vzrástol počet hlasov o 14 percent, 
čo súvisí aj s preskupením voličských preferencií po vypadnutí ostatných kandidátov, ktorí 
na postup do druhého kola nezískali dostatok hlasov. Peter Pellegrini vo všetkých 4 
okrskoch na území mesta získal 1480 hlasov a Ivan Korčok 939 hlasov.

Leopoldov % SR %
Ivan Korčok 38,82 46,88
Peter Pellegrini 61,18 53,12

(jh)

3



2

V Leopoldove v oboch kolách
vyhral P. Pellegrini

V Leopoldove v oboch kolách
vyhral P. Pellegrini

V tomto roku nás po minuloročných 
parlamentných voľbách čakali prezidentské 
voľby a v júni nás ešte čakajú eurovoľby. Aj 
vzhľadom na množstvo kandidátov do 
prezidentských volieb politológovia očakávali, 
že v prvom kole volieb prezidenta nezvolíme. 
Prvé kolo s výraznejším záujmom ako v tých 
predchádzajúcich prezidentských voľbách sa 
uskutočnilo 23. marca a po Veľkej noci sme k 
urnám pristúpili znovu. V Leopoldove sa volilo 
v štyroch volebných okrskoch – samostatný 
volebný okrsok bol vytvorený aj pre ústav na 
výkon trestu odňatia slobody a ústav na výkon 
väzby pre tých, čo prejavili záujem zúčastniť sa 
na voľbách.

Prvé kolo 23. 3.
Pre Leopoldov dlhodobo platí, že účasť voličov 
vo voľbách presahuje celoslovenský priemer a 
výrazne sa to prejavilo aj v nedávnych 
prezidentských voľbách. Kým na Slovensku 
účasť voličov v prvom kole dosiahla 51,91 %, 
v Leopoldove prišlo voliť až o desať percent 
oprávnených voličov viac (62,12 %). Možno to 
vari pripísať aj pomerne širokému spektru 
kandidátov. Volebné miestnosti boli otvorené od 
7,00 do 22,00 hod. a členovia volebných 
komisií nezaznamenali problémy a narušenia 
volieb.

účasť okrsok č. 1 č. 2 č. 3 č. 4
zapísaných voličov: 1062 1109 1052 267
zúčastnili sa: 627 633 641 267
odovzdali obálku: 627 633 639 267
platných: 625 629 638 266

Poradie kandidátov neuvádzame tak, ako by uvedení na hlasovacích lístkoch, ale podľa 
poradia, teda podľa počtu hlasov, ktorý jednotliví kandidáti získali v leopoldovských 
volebných okrskoch spolu. Na porovnanie uvádzame aj percentuálny zisk jednotlivých 
kandidátov v celoslovenskom meradle. Ako zaujímavosť spomenieme, že 
najjednoznačnejšia situácia v preferenciách bola v 4. okrsku (ÚVTS a ÚVV), v ktorom 
získal víťazný kandidát až 82 percent hlasov.

Leopoldov % SR %
Peter Pellegrini 47,03 37,02
Ivan Korčok 34,89 42,51
Štefan Harabin 13,39 11,73
Igor Matovič 1,66 2,18
Ján Kubiš 1,57 2,03
Patrik Dubovský 0,60 0,71
Marian Kotleba 0,37 0,56
Róbert Švec 0,18 0,08
Andrej Danko 0,13 0,08
Krisztián Forró 0,09 2,90
Milan Náhlik 0,04 0,13

Druhé kolo 6. 4.
Po veľkonočných sviatkoch nás čakalo druhé kolo prezidentských volieb, do ktorého 
postúpili lídri s najvyšším počtom hlasov z 1. kola I. Korčok a P. Pellegrini. V Leopoldove 
pristúpilo k urnám o sedem percent voličov viac ako v prvom kole (69,6 %), v 
celoslovenskom meradle vzrástla účasť v druhom kole volieb o takmer desať percent (61,14 
%). V oboch prípadoch zvýšenie volebnej účasti súvisí s mobilizovaním tých voličov, ktorí 
na voľbu nevyužili prvé kolo.

účasť okrsok č. 1 č. 2 č. 3 č. 4
zapísaných voličov: 1061 1116 1052 266
zúčastnili sa: 698 753 718 266
odovzdali obálku: 698 753 718 264
platných: 693 749 714 263

Zvýšená volebná účasť v druhom kole sa v rozličnej miere prejavila aj na podpore dvoch 
kandidátov, ktorí do druhého kola postúpili. Kým I. Korčok si oproti výsledku z prvého kola 
polepšil o štyri percentá, P. Pellegrinimu v Leopoldove vzrástol počet hlasov o 14 percent, 
čo súvisí aj s preskupením voličských preferencií po vypadnutí ostatných kandidátov, ktorí 
na postup do druhého kola nezískali dostatok hlasov. Peter Pellegrini vo všetkých 4 
okrskoch na území mesta získal 1480 hlasov a Ivan Korčok 939 hlasov.

Leopoldov % SR %
Ivan Korčok 38,82 46,88
Peter Pellegrini 61,18 53,12

(jh)

3



54

Č akajú nás eurovoľ by

mš

Mesiac potom, čo sme si 1. mája pripomenuli 20. výročie vstupu Slovenska do 
Európskej únie, budeme rozhodovať o svojich zástupcoch v Európskom parlamente 
(EP) v sobotu 8. júna. Celoeurópsky termín volieb je od 6.  do 9. júna. Vo voľbách 
budú voliči na Slovensku voliť 15 zástupcov spomedzi 24 kandidujúcich strán. 
Európsky parlament má spolu 720 poslancov. V pomere podľa počtu obyvateľov 
zastupujú všetky členské krajiny Európskej únie, najsilnejšieho ekonomického 
zoskupenia na svete.
Oproti voľbám v roku 2019 má Slovensko nárok na ďalších dvoch poslancov. Jeden 
bol pridelený už v roku 2020 pri príležitosti prerozdelenia po brexite. Ďalší bol 
pridelený v roku 2023 po prehodnotení najnovších údajov o počte obyvateľov. Voliči 
si môžu vyberať len jednu z kandidujúcich politických strán alebo hnutí, pričom môžu 
dať dvom kandidátom za tento subjekt svoj preferenčný hlas.
Európsky parlament prijíma právne predpisy, ktoré sa týkajú všetkých krajín aj malých 
komunít, vplyvných koncernov aj začínajúcich podnikov, teda na globálnej aj 
miestnej úrovni. Poslanci parlamentu môžu nielen formovať nové právne predpisy a 
rozhodovať o nich, ale aj hlasovať o nových obchodných dohodách, kontrolovať 
inštitúcie EÚ a spôsob, akým sa vynakladajú peniaze z daní. Tiež môžu začať 
vyšetrovanie konkrétnych problémov. V právnych predpisoch EÚ sa upravujú obzvlášť 
dôležité oblasti života. Ide o životné prostredie, bezpečnosť, migráciu, sociálne 
politiky, práva spotrebiteľov, hospodárstvo, právny štát a mnohé ďalšie. Výsledok 
volieb rozhodne o tom, kto bude našu krajinu zastupovať pri príprave nových 
právnych predpisov, a ovplyvní aj zostavovanie Európskej komisie. 

Denný stacionár Nezábudka funguje len niekoľko mesiacov a už ho vyskúšalo viacero 
klientov. Ako sme sa dozvedeli, okrem nich sú rovnako spokojní aj ich rodinní príslušníci. 
Niet nad pokoj, s ktorým môžeme odísť do práce a za plnením pracovných povinností a 
nemusíme myslieť na to, či naši starkí prežívajú deň v bezpečí a spokojnosti. Na strane 
druhej množstvo aktivít, ktoré takéto zariadenie ponúka, je výhodnejšie aj pre odkázaného 
seniora. Okrem toho, že je v kolektíve a v bezpečí, môže sa rozvíjať v rôznych 
zručnostiach. O dennom stacionári Nezábudka nám viac povedala Iveta Moravcová, 
vedúca odboru sociálnych služieb a školstva Mestského úradu v Leopoldove. Pripomenula 
aj to, ako fungujú podobné zariadenia.
Aká je prevádzka denných stacionárov pre seniorov a aké služby väčšinou poskytujú?
- Rozsah a obsah služieb, ktoré poskytujú, sú spravidla rovnaké, či je to Denný stacionár 
Nezábudka v Leopoldove alebo je to denný stacionár v inom meste. Ich činnosť je 
definovaná v zákone o sociálnych službách. V dennom stacionári sa poskytuje sociálna 
služba fyzickej osobe, ktorá je odkázaná na pomoc inej fyzickej osoby, ak jej stupeň 
odkázanosti je najmenej III. podľa príslušného zákona a je odkázaná na sociálnu službu 

v zariadení len na určitý čas počas 
dňa. Denný stacionár je teda 
zariadenie, v ktorom zostáva senior 
iba počas dňa, večer trávi vo svojom 
domove, so svojimi blízkymi a spí 
doma vo svojej posteli.
Význam je  teda  dvo jaký  –  
bezpečnosť a starostlivosť o seniora 
v čase, keď jeho rodinní príslušníci 
nie sú doma a aktívne trávenie času 
seniora.
Význam denného stacionára pre 
seniorov je predovšetkým zameraný 
na pomoc starším obyvateľom a 
sociálnu oblasť. V praxi to znamená, 
že seniori žijú buď v domácnosti 
s a m i ,  a l e b o  s  r o d i n n ý m i  
príslušníkmi. Tí sú však ešte 
pracovne činní, a teda počas dňa sú 
mimo domova. Obe skupiny 
seniorov sú cez deň odkázaní sami 
na seba bez pomoci inej fyzickej 
osoby, bez možnosti sociálneho 
kontaktu. Musia sami zvládnuť 
nielen samoobslužné činnosti, ale 

predovšetkým sú v byte či dome zatvorení a bez kontaktu s okolím. Hodiny čakajú na 
návrat svojich blízkych. Práve denný stacionár je miesto, kde sa poskytuje seniorovi pomoc 
v odkázanosti. Poskytuje sa mu sociálne poradenstvo a sociálna rehabilitácia. Súčasťou 
služby v dennom stacionári je aj poskytnutie stravovania od desiaty, obeda až po olovrant.  
Ponúka a poskytuje služby 10 hodín denne počas pracovných dní. V tomto čase 
zabezpečuje pre klientov aj rozvoj pracovných zručností a rozvíja a podporuje ich 
záujmovú činnosť. V dennom stacionári sa poskytuje sociálne poradenstvo aj rodine alebo 
inej fyzickej osobe, ktorá zabezpečuje pomoc seniorovi v domácom prostredí pri sociálnej 
rehabilitácii.
Aké služby poskytuje váš stacionár okrem aktivít, ktoré ste spomínali? Využívate nejaké 
nové techniky zocelenia pre seniorov, ako je napríklad cvičenie pamäte?
V našom bezbariérovom dennom stacionári trénujeme denne predovšetkým krátkodobú 
pamäť. Každodennými pohybovými cvičeniami sa snažíme udržať seniorov v dobrej 
fyzickej kondícii, rozcvičiť stuhnuté svaly. Prostredníctvom pracovnej terapie a záujmovej 
činnosti spestríme ich deň, podporíme oblasť ich záujmu. Čítaním textov a rozhovorom o 
prečítanom trénujeme ich pozornosť, udržiavame ich schopnosť interpretovať počutý text, 
upevňovať slovnú zásobu. Nie nadarmo sa hovorí, že hudba lieči. I v našom stacionári je to 
tak. Seniori si zaspievajú ľudové piesne, ale i tie modernejšie. Neodmysliteľnou súčasťou je 
pomoc pri hygiene, ale i sprevádzanie počas spoločných vychádzok v meste. Náležitú 
pozornosť venujeme i liečebnej a preventívnej starostlivosti, vedieme ich k správnej 
životospráve. Rôzne spoločenské hry zabavia a rozosmejú všetkých hráčov. Všetky aktivity 
zabezpečuje profesionálny personál, ktorý k seniorom pristupuje s láskou a trpezlivosťou. 
Prostredie denného stacionára je moderné, čisté, príjemné, s prívlastkom rodinné...

Nezábudka je denné prepojenie
klienta a jeho rodiny
Nezábudka je denné prepojenie
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Pre aký typ seniora je takýto stacionár optimálny, ak ide o situáciu v rodine a zdravotný 
stav seniora?
Denný stacionár je zaradenie vhodné pre seniora, ktorý je ešte stále mobilný, nie je ležiaci. 
Ak sa dokáže pohybovať samostatne, alebo pri chôdzi používa pomôcku, napríklad 
paličku, dokonca aj ak je odkázaný na invalidný vozík, nájde svoje miesto v našom 
stacionári. Takmer každého seniora trápia nejaké zdravotné problémy. Ak sú to problémy, 
ktoré sa dajú zvládať v domácom prostredí, sú kontrolované, sledované lekárom a sú 
udržiavané pomocou medikamentov, aj takýto senior nájde v dennom stacionári pomoc, 
oporu a podporu. Pre rodinu je denný stacionár obrovská pomoc. Seniora môžu doviezť 
sami alebo je pre neho zabezpečená doprava. Všetko záleží na dohode. Počas pobytu 
v stacionári je senior aktívny, nenudí sa, má priestor na rôznorodé činnosti, ale tiež i čas na 
oddych, relaxáciu. Rodinní príslušníci sa môžu venovať práci. Po práci si seniora 
vyzdvihnú a vracia sa do svojho domáceho prostredia.
Ako sa pozeráte na seniorov – obyvateľov nášho mesta – a cezpoľných?
Denný stacionár Nezábudka poskytuje služby pre obyvateľov Leopoldova, ale i obyvateľov 
okolia. Vítaní sú všetci. Zamestnanci sú pripravení prijať ich a efektívne im spríjemniť 
spoločný čas, počas ktorého by seniori boli doma sami.
Do Denného stacionára Nezábudka sa vrátime aj v budúcom čísle. Pozrieme sa, aký je 
interiér nových priestorov a ako sa cítia klienti.

Martin Jurčo, ilustračné foto archív

Dejiny Hlohovca oč ami Leopoldovč anov

A. Benková

Prvý výlet vo februári s jarným slniečkom 48 členov OZD Šanec venovalo Hlohovcu. V 
Robotníckom dome sme si prezreli nielen zaujímavú výstavu šperkov pani učiteľky Jany 
Fuernkranz-Fulierovej, zaspomínali na to, čo sme aj my nosili, ba viacerí si odniesli aj 
vlastnoručne zhotovené náhrdelníky a náramky z tvorivých dielní.                                      
Vo vlastivednom múzeu, ktoré je situované v priestoroch františkánskeho kláštora, nás 
privítala umeleckým slovom v krásnom refektáriu Andrea Kleimanová, ktorá svojimi 
úžasnými historickými znalosťami upútala každého z nás. So sprievodkyňou sme si prezreli 
vystavené exponáty – viaceré z nich sme poznali z vlastného života. Pán Branislav Varga, 
pracovník múzea, nám podrobne porozprával o zvieratách žijúcich v našom regióne. 
Trpezlivo odpovedal na naše otázky. Vo videu o budovaní Hlohovca v 80. rokoch už 
minulého storočia sme si zasa zaspomínali na „nedávne časy“. Prehliadka františkánskeho 
kostola a jeho zákutí v sprievode pani Andrey zostane pre viacerých nezabudnuteľná. 
Dostali sme sa aj na kostolnú vežu na námestí, odkiaľ sme mali prekrásny výhľad z výšky 
27 metrov na celé okolie. 

6

Mesto Leopoldov v spolupráci so spoločnosťou Marius Pedersen, a. s., začali novým 
spôsobom označovať nádoby na zber zmesového komunálneho odpadu a na zber papiera. 
Označenie nádob prostredníctvom čipu má za cieľ spresniť evidenciu odpadových nádob, 
ale najmä umožní zaznamenávať ich vývozy vrátane váženia odpadu pri vývoze. Je to 
spôsob, ktorý má zabezpečiť, aby výška poplatku sa pre jednotlivé domácnosti odvíjala od 
reálneho množstva vyprodukovaného odpadu, teda spravodlivejšie.
Nový spôsob zberu sa bude týkať celého mesta. V prípade obyvateľov bytových domov, pri 
ktorých sa odpad zbiera do 1100-litrových nádob, sa poplatok bude vyratúvať z množstva 
vyprodukovaného odpadu uloženého v nádobe umiestnenej na stojisku bytového domu. 
Poplatok sa potom rozpočíta podľa počtu domácností bytového domu alebo podľa počtu 
obyvateľov. Stojiská budú opatrené uzamykateľnou bránkou, aby sa nestávalo, že do nádob 
budú vynášať odpad občania, ktorí v konkrétnom bytovom dome nežijú, ako sa to stáva aj 
dnes.
Asi nezlacnie, ale ušetríme
Znižovať množstvo zmesového odpadu má občanom pomôcť aj zavedenie zberu zeleného 
odpadu, aby tieto odpady nemuseli vhadzovať do nádob na zmesový odpad. Téme sa 
venujeme v nasledujúcom článku.
Nový spôsob zberu odpadu a spôsob vyrúbenia poplatku za komunálny odpad, ktorý bude 
brať do úvahy množstvo zmesového odpadu konkrétnej domácnosti, bude pre občanov 
spravodlivejší. Z dlhodobého hľadiska sa však neočakáva, že poplatok za komunálny 
odpad sa bude znižovať. Súvisí to s rastom cien za energie a za sa uskladnenie odpadu.  
Ďalšou príčinou je to, že zberové spoločnosti budú musieť investovať do svojich technológií 
a prispôsobiť ich novým legislatívnym podmienkam, aby boli schopné množstvo odpadu 
pred uskladnením ešte viac minimalizovať. Od začiatku budúceho roka bude totiž ich 
zákonom uloženou povinnosťou zozbieraný odpad mechanicko-biologicky upravovať. 
Znamená to, že spoločnosti po zozbieraní budú zmesový komunálny odpad ďalej triediť. 

Č ipovanie nádob
a spravodlivejš ie poplatky za odpad
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Odstránia z neho biologickú časť odpadu a mechanicky a inými spôsobmi budú musieť 
zmenšiť objem zvyšného odpadu pred jeho uložením na skládku.
Pilotné testovanie
V každom prípade prejdenie na váženie nádob na zmesový odpad spôsobí, že občania, 
ktorí poctivo separujú a do nádob na tuhý komunálny odpad nevhadzujú separovateľný 
a zelený odpad, spomalia nárast poplatkov za „svoj“ odpad oproti obyvateľom, ktorí 
neseparujú dôsledne alebo vôbec. Mesto začalo nádoby označovať na začiatku apríla a 
presný harmonogram označovania nádob podľa jednotlivých ulíc priebežne zverejňuje 
prostredníctvom mestského rozhlasu, vo výveske pri potravinách Terno, na webovej 
stránke mesta Leopoldov, v aplikáciách SOM, FB, IG. Dôležité je, aby občania 
v oznámenom termíne vyložili nádoby na zmesový odpad a na papier od 6.00 h na 
verejnom priestranstve pred domom (napr. chodníku) a nechali ich tam aj po vývoze 
odpadu dovtedy, kým nebudú označené čipom v zadnej dolnej časti nádoby. Nádoby, 
ktoré sa očipovať nepodarí z technických príčin alebo z dôvodu ich nedostupnosti, budú 
označené v náhradnom termíne, ale neoznačené nádoby nebudú v budúcnosti 
vyvážané. Čipovanie nádob sa ukončí pravdepodobne na začiatku prázdnin. Po 
dokončení čipovania sa ešte v tomto roku skúšobne spustí váženie odpadu pri vývoze. 
To sa ešte nepremietne do ceny za odpady pre konkrétnu domácnosť. Slúžiť bude na 
odskúšanie celého systému zberu a vyhodnocovania údajov v praxi. S vážením odpadu 
za účelom stanovenia poplatku pre konkrétnu domácnosť sa začne pravdepodobne od 
nového roka. Bližšie informácie môžu poskytnúť pracovníčky MsÚ na tel. číslach 033/28 
527 16, 033/28 527 19 alebo e-mailom: stanislava.bachnakova@leopoldov.sk, 
ludmila.blaskova@leopoldov.sk.

(jh)

Stretli sa pamätníci,
bývalí č lenovia Ž eleznič iara

Folklórny súbor Železničiar, ktorý existoval pri závodnom klube železničiarskych odborov 
najmä v 70. a 80. rokoch, vznikol pred polstoročím, v roku 1974, ako súbor piesní a tancov 
Železničiar pri Uzlovom klube železničiarov Leopoldov. V roku 1982 bola vedúcou súboru 
Marta Lovecká a choreografom Milan Klačko.
Ako sa dozvedáme zo zápisu z kroniky z roku 1982, za prvých osem rokov existencie sa 
súbor výrazne vryl do povedomia účastníkov folklórnych slávností v Červeníku, 
Krakovanoch i Orešanoch. Trnavský okres reprezentovali na podobnom podujatí 
v Tvrdoniciach v okrese Břeclav. S úspechom súbor účinkoval v Železničiarskom Zvolene 
v rokoch 1976, 1979 a v roku 1981. Bola to celoštátna prehliadka súborov fungujúcich na 
železnici. Po úspechoch na týchto podujatiach prišla zaslúžená odmena, a to predstavenie 
sa v zahraničí. Reprezentovali náš región v družobnej župe Győr na medzinárodnej 
prehliadke. Spomedzi štrnástich súborov sa predstavili programom, ktorý päťčlenná porota 
vyhlásia za najinšpiratívnejší. V roku 1980 FS Železničiar hral, tancoval aj spieval aj 
v Bulharsku na šesťdňovom výmennom družobnom pobyte v Hornej Orechovici. V roku 
1982 sa objavili aj na medzinárodnej poľnohospodárskej a potravinárskej výstave 
Agrokomplex v Nitre. Ako pripomína dobový zápis v kronike, zapájali sa do všetkých 
reprezentačných udalostí v meste i v regióne. Do programu pomerne zaradili zastúpenie 
rôznych regiónov Slovenska v tanečnej, speváckej i hudobnej zložke. 
Samostatnou zložkou súboru bola ľudová hudba súboru Železničiar. Osou ľudovej hudby 
bol víťaz súťaže hry na cimbale v Brezovej pod Bradlom a účastník Folklórneho festivalu 
Východná ´77 Zdenko Barkóci. V roku 1982 bol vojakom na základnej vojenskej službe. 
Hudobnou nádejou toho obdobia bol aj najmladší člen ľudovej hudby, a to huslista Ferko 
Barkóci spolu s Gejzom Barkócim mladším. Ľudovú hudbu viedli striedavo Ladislav 
Tačovský a Eduard Barkóci. 
Dobový zápis v kronike z roku 1982 mapuje len prvých osem rokov existencie súboru 
Železničiar. Ako to pokračovalo ďalej, na to si po polstoročí od vzniku zoskupenia 
zaspomínali bývalí členovia – speváci, hudobníci a tanečníci na spoločnom stretnutí 
v Spolkovej záhrade. Niektoré ich spomienky vám priblížime v nasledujúcom čísle nášho 
časopisu. Zatiaľ ponúkame dobové fotografie z prvých ôsmich úspešných rokov pôsobenia 
súboru. 

(maju), foto archív
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Znižovať množstvo zmesového odpadu nám majú pomôcť aj nádoby na zber 
biologicky rozložiteľného (zeleného) odpadu. Kým pri bytových domoch už 
občania používajú nádoby na zber kuchynského odpadu, občanom žijúcim v 
rodinných domoch zanedlho pomôžu množstvo odpadu znížiť nádoby na zelený 
odpad s objemom 240 litrov. Budú ľahko odlíšiteľné od ostatných – budú mať hnedú 
farbu. Určené budú na zber biologických odpadov – trávy, zeliny zo záhrad, 
konárov, zvyškov uskladnenej úrody a pod., ak tento biologický odpad záhradkári 
nekompostujú. Do tohto odpadu nebude možné ukladať kuchynský odpad. 
Prečo sa zavádza ďalší zber? „Rozbor odpadu z vyvážaných nádob na zmesový 
odpad z rodinných domov ukázal, že takmer 40 percent objemu nádob tvoril práve 
biologický odpad. Zavedením tohto zberu chceme občanom pomôcť znižovať 
množstvo vyvážaného zmesového odpadu a skompletizovať možnosti separovania 
odpadu v meste,“ vysvetľuje Stanislava Bachňáková z mestského úradu. V nádobách 
na zmesový odpad by tak už nemal končiť žiaden odpad zo záhrad, ale iba zmesový 
odpad, ktorý sa už ďalej nedá nijako separovať. Kto teda bude zodpovedne 
separovať, má možnosť znížiť množstvo svojho ďalej už neseparovateľného odpadu 
a zároveň spomaliť rast poplatkov za „svoj“ komunálny odpad. Mesto nádoby na 
zelený odpad už zabezpečilo a po vysúťažení firmy, ktorá ho bude od domov zvážať 
a ďalej zhodnocovať, bude nádoby môcť distribuovať občanom.

(jh)
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(jh)

Stretli sa pamätníci,
bývalí č lenovia Ž eleznič iara

Folklórny súbor Železničiar, ktorý existoval pri závodnom klube železničiarskych odborov 
najmä v 70. a 80. rokoch, vznikol pred polstoročím, v roku 1974, ako súbor piesní a tancov 
Železničiar pri Uzlovom klube železničiarov Leopoldov. V roku 1982 bola vedúcou súboru 
Marta Lovecká a choreografom Milan Klačko.
Ako sa dozvedáme zo zápisu z kroniky z roku 1982, za prvých osem rokov existencie sa 
súbor výrazne vryl do povedomia účastníkov folklórnych slávností v Červeníku, 
Krakovanoch i Orešanoch. Trnavský okres reprezentovali na podobnom podujatí 
v Tvrdoniciach v okrese Břeclav. S úspechom súbor účinkoval v Železničiarskom Zvolene 
v rokoch 1976, 1979 a v roku 1981. Bola to celoštátna prehliadka súborov fungujúcich na 
železnici. Po úspechoch na týchto podujatiach prišla zaslúžená odmena, a to predstavenie 
sa v zahraničí. Reprezentovali náš región v družobnej župe Győr na medzinárodnej 
prehliadke. Spomedzi štrnástich súborov sa predstavili programom, ktorý päťčlenná porota 
vyhlásia za najinšpiratívnejší. V roku 1980 FS Železničiar hral, tancoval aj spieval aj 
v Bulharsku na šesťdňovom výmennom družobnom pobyte v Hornej Orechovici. V roku 
1982 sa objavili aj na medzinárodnej poľnohospodárskej a potravinárskej výstave 
Agrokomplex v Nitre. Ako pripomína dobový zápis v kronike, zapájali sa do všetkých 
reprezentačných udalostí v meste i v regióne. Do programu pomerne zaradili zastúpenie 
rôznych regiónov Slovenska v tanečnej, speváckej i hudobnej zložke. 
Samostatnou zložkou súboru bola ľudová hudba súboru Železničiar. Osou ľudovej hudby 
bol víťaz súťaže hry na cimbale v Brezovej pod Bradlom a účastník Folklórneho festivalu 
Východná ´77 Zdenko Barkóci. V roku 1982 bol vojakom na základnej vojenskej službe. 
Hudobnou nádejou toho obdobia bol aj najmladší člen ľudovej hudby, a to huslista Ferko 
Barkóci spolu s Gejzom Barkócim mladším. Ľudovú hudbu viedli striedavo Ladislav 
Tačovský a Eduard Barkóci. 
Dobový zápis v kronike z roku 1982 mapuje len prvých osem rokov existencie súboru 
Železničiar. Ako to pokračovalo ďalej, na to si po polstoročí od vzniku zoskupenia 
zaspomínali bývalí členovia – speváci, hudobníci a tanečníci na spoločnom stretnutí 
v Spolkovej záhrade. Niektoré ich spomienky vám priblížime v nasledujúcom čísle nášho 
časopisu. Zatiaľ ponúkame dobové fotografie z prvých ôsmich úspešných rokov pôsobenia 
súboru. 

(maju), foto archív
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Znižovať množstvo zmesového odpadu nám majú pomôcť aj nádoby na zber 
biologicky rozložiteľného (zeleného) odpadu. Kým pri bytových domoch už 
občania používajú nádoby na zber kuchynského odpadu, občanom žijúcim v 
rodinných domoch zanedlho pomôžu množstvo odpadu znížiť nádoby na zelený 
odpad s objemom 240 litrov. Budú ľahko odlíšiteľné od ostatných – budú mať hnedú 
farbu. Určené budú na zber biologických odpadov – trávy, zeliny zo záhrad, 
konárov, zvyškov uskladnenej úrody a pod., ak tento biologický odpad záhradkári 
nekompostujú. Do tohto odpadu nebude možné ukladať kuchynský odpad. 
Prečo sa zavádza ďalší zber? „Rozbor odpadu z vyvážaných nádob na zmesový 
odpad z rodinných domov ukázal, že takmer 40 percent objemu nádob tvoril práve 
biologický odpad. Zavedením tohto zberu chceme občanom pomôcť znižovať 
množstvo vyvážaného zmesového odpadu a skompletizovať možnosti separovania 
odpadu v meste,“ vysvetľuje Stanislava Bachňáková z mestského úradu. V nádobách 
na zmesový odpad by tak už nemal končiť žiaden odpad zo záhrad, ale iba zmesový 
odpad, ktorý sa už ďalej nedá nijako separovať. Kto teda bude zodpovedne 
separovať, má možnosť znížiť množstvo svojho ďalej už neseparovateľného odpadu 
a zároveň spomaliť rast poplatkov za „svoj“ komunálny odpad. Mesto nádoby na 
zelený odpad už zabezpečilo a po vysúťažení firmy, ktorá ho bude od domov zvážať 
a ďalej zhodnocovať, bude nádoby môcť distribuovať občanom.

(jh)
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Majer na konci námestia
Weinbergerovci

Majer na konci námestia
Weinbergerovci

V minulom čísle sme avizovali minisériu článkov, ktoré súvisia s prvorepublikovým 
Mestečkom, teda Leopoldovom. Otvoríme ju článkom o zabudnutom majeri, ktorý stál a 
čiastočne aj podnes stojí na konci námestia pri Hollého ulici. V 19. a 20. storočí ho mala 
v niekoľkogeneračnom prenájme židovská rodina Weinbergerovcov. Jej peripetiami sa 
zároveň dotkneme osudu doteraz neznámej leopoldovskej židovskej komunity, ktorej 
príbeh asi po 200 rokoch existencie v Mestečku bol tragicky dopísaný v období vojnovej 
Slovenskej republiky.
Na erdődyovskom majeri
Vráťme sa však k spomínanému rodu Weinbergerovcov. Príslušníci tohto starého 
židovského rodu v Mestečku žili najneskôr v 70. rokoch 19. storočia, ale kedy sem prišli, 
nevedno. Nositeľov tohto priezviska by sme v 19. storočí našli aj v Piešťanoch, Hlohovci a 
Dolnom Trhovišti. Rodina Weinbergerovcov, hovoriaca po česky, slovensky a po maďarsky, 
žila v dome na severozápadnom okraji dnešného námestia a k nemu prináležal statok, 
kopírujúci Kukučínovu ulicu po železničné priecestie. Na mapách (aj s hospodárskymi 
budovami) boli tieto budovy zakreslené dokonca 
už po roku 1700 a až do 20. storočia to boli 
budovy, ktoré uzatvárali námestie, ale vlastne to 
boli aj posledné budovy mesta. Podľa statku 
(majera) sa volala aj jedna z veľkých barín, ktorá 
bola pred kostolom – Májírská.
Katastrálna mapa mestečka a súpis vlastníkov 
parciel prezrádzajú, že Weinbergerovci mali 
statok a pôdu, na ktorej hospodárili, v prenájme 
od hlohovských Erdődyovcov, ktorým patrila 
väčšina parciel okolo Leopoldova. Nebolo to nič 

neobvyklé – takto Erdődyovci prenajímali napr. piešťanské kúpele Winterovcom. Ako 
nájomca grófa Erdődyho v Mestečku sa Salamon Weinberger uvádza aj v 
poľnohospodárskej štatistike Uhorska z roku 1897.
Zámožnejšia rodina sa nevyhýbala ani bežnému životu mestečka. Maďarské noviny 
Budapesti Közlöny napr. vo februári 1892 písali, že Salamon daroval pomerne veľkú sumu 
forintov na výstavbu leopoldovskej rímskokatolíckej školy (medzi darcami bol aj hlohovský 
gróf Imrich Erdődy). Maďarské súdobé noviny viac ráz v oznamoch spomínajú aj 
požičovňu farmy Weinberger Salamon z Mestečka (Ujvároska), ktorá často využívala 
služby pošty situovanej v areáli väznice (Lipótvár). Už v roku 1913 mal statok telefónnu 
stanicu vedenú na meno Salamona s telefónnym číslom 72, čiže zaiste mal aj čulé 
obchodné kontakty. Statok vtedy vystupoval pod rodinnou obchodnou značkou 
Weinberger Salamon.
Druhá generácia Weinbergerovcov
V prenájme od grófa Erdődyho mali Weibergerovci pri Mestečku dostatok 
poľnohospodárskej pôdy na to, aby to rodine vo vidieckom prostredí zabezpečilo status 
v tom čase bohatšej a úspešnej rodiny. Podľa spomienok Eleny Hercegovej, ktoré nám 
sprostredkoval Miloš Jančár, okrem bírešov (sluhov a sezónnych robotníkov), ktorí bývali 
pri majeri, rodina zamestnávala aj kuchárku. Počas prvej svetovej vojny v kuchyni 
Weinbergerovcov slúžila pani Karabová z Mestečka. Podľa jej spomienok v prednej časti 
majera od námestia bývali Weinbergerovci a v zadnej časti (kde dnes pôsobí pneuservis) 
býval gazda – správca, ktorý mal na starosti bírešov a zadeľovanie prác na jednotlivých 
poliach v okolí Mestečka alebo prác priamo na majeri. Počas žatva a iných sezónnych prác 
Weibergerovci najímali aj sezónnych poľnohospodárskych robotníkov – každoročne sem 
z trenčiansko-žilinského pomedzia chodili napríklad niektoré rodiny z Hvozdnice.
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Statkárovi Salamonovi a jeho manželke Johanne, rod. 
Schwitzerovej, sa 10. augusta 1880 narodil syn Jakub 
František (Jakab Ferenc). Či mal aj iných súrodencov, 
nevedno. Bol to nádejný pokračovateľ v rozvíjaní rodinnej 
firmy. Najmenej v rokoch 1894 – 1896 študoval na vyššej 
odbornej škole v Bratislave a mal pokračovať v rozvíjaní 
veľkostatku. Už ako 18-ročný sa prihlásil do uhorského 
združenia roľníkov s názvom Óvári Gazdászok Szövetsége, 
ktorého členmi boli aj predstavitelia popredných 
uhorských grófskych rodov a veľkí súkromní majitelia pôdy. 
Pracoval s otcom Salamonom na rodinnom hospodárstve a 
ako 26-ročný sa oženil s Hlohovčankou Ninou Nagelovou. 
Nina bola na majeri domáca a starala sa o výchovu inak 
hudobne nadaných detí.
Tretia generácia – vzostupy aj pády
Jakubovi Františkovi a Nine sa v rokoch 1907 až 1920 
narodilo päť detí, z nich jediný syn Ján (János, 1908 – 1942). Ten pravdepodobne nehodlal 
úplne pokračovať v úsilí svojho deda a otca. Študoval právo na novozriadenej Univerzite 
Komenského. Od rodiny sa odpútal krátko po dovŕšení 20 rokov a určitý čas si v Bratislave 
dokonca zarábal ako robotník. Angažoval sa v ľavicovej politike a retrospektívne vo svojej 
autobiografickej próze vydanej v Paríži v roku 1933 situáciu svojej pôvodnej rodiny 
hodnotil takto: „V našej rodine vládla apolitická nálada, ktorá charakterizovala 
stredoburžoázne a maloburžoázne židovské pozadie.“
Počas prvej svetovej vojny sa veľkostatku neveľmi darilo, pretože úrodu (alebo jej časť) 
Weinbergerovcom rekvirovala monarchia pre stravovanie svojho vojska. Po vojne zasa 
nastali o čosi lepšie časy. Nie však nadlho. Rodine statkára Weinbergera sa darilo asi do 
začiatku 30. rokov. Ako takmer všetkých statkárov ju zasiahli hospodárska kríza a aj 
pozemková reforma, ktoré dovtedy rozvíjané hospodárstvo v podstate zničili. Dôsledky 
boli pre rodinu zásadné a zo statkára Jakuba F. Weinbergera sa nakoniec stal priemerný 
roľník.

Časť erdődyovského majera, na ktorom hospodárili 
najmenej dve generácie Weinbergerovcov, v rámci 
pozemkovej reformy štát v 20.-30. rokoch pridelil ako 
tzv. „trafiky“ rodinám legionárov, ktorí sa zaslúžili 
o vznik ČSR, a časť pozemkov získali aj iní noví vlastníci. 
Dokedy Weinbergerovci zotrvali na časti hospodárstva, 
nevedno. V tomto období sa navyše začala spoločnosť 
postupne radikalizovať a v dôsledku nárastu fašizujúcich 
tendencií bol osud tejto rodiny viac ako príznačný pre 
toto obdobie.
Pohnuté osudy rodiny
Jakub František, ktorý rozvíjal otcovo hospodárenie na 
statku a založil si tu rodinu, zomrel za nejasných 
okolností v Bratislave 8. októbra roku 1939 vo veku 59 
rokov. Spoločenská satisfakcia za vojnové pogromy voči 
židom mala tendenciu prejaviť sa len krátko po vojne, 
preto aj tí, čo sa vrátili z exilu alebo z lágrov na konci 
vojny, zanedlho znovu odišli. Takto to bolo aj 

s leopoldovskými Weinbergerovcami, ktorí vojnu 
prežili. 
Jakubova o štyri roky mladšia manželka Nina 
emigrovala do USA asi v júli 1952 a po piatich 
rokoch zomrela v New Yorku ako 73-ročná. Tam svoj 
život dožila aj ich najstaršia dcéra Lenka, ktorá sa 
narodila v roku 1907. Život židovskému dievčaťu z 
leopoldovského majera predurčil kariéru klaviristky a 
v roku 1929 sa vydala do Bratislavy za podnikateľa 
Ernesta Neuratha, ktorý vlastnil vychýrené 
železiarstvo na dnešnom Námestí SNP. To bolo po 
nástupe antižidovskej legislatívy Slovenskej republiky 
arizované a získanie potvrdenia o ekonomickej 
dôležitosti Neurathovu rodinu uchránilo od 
transportu do koncentračného tábora. Od roku 1939 
až do augusta 1944 pracoval ako administratívny 
pracovník. Byt im zhabali v roku 1943 a bol pridelený nemeckému sudcovi. Po potlačení 
SNP aj židom, ktorí mali výnimky, hrozilo nebezpečenstvo transportu. Ernest, Lenka a ich 
syn sa preto museli pred deportáciou až do konca vojny ukrývať vo viacerých bytoch a 
pivniciach v Bratislave. Pôvod rodinu dostihol aj v pokrútených 50. rokoch – v rokoch 1951 
– 56 Ernest ako „kapitalistický nepriateľ socialistického štátu“ až do svojej smrti pracoval 
ako stavebný robotník. Po jeho smrti Lenka ešte zopár rokov žila v Bratislave a napokon 
v roku 1964 odišla do New Yorku, kde zomrela na prahu nového milénia 1. januára 2000 
vo veku 92 rokov. Až do svojej smrti bola v kontakte s tými, ktorí jej rodine do konca vojny 
pomáhali. Ich syn Róbert podnes žije v USA.
Do lágra aj emigrácie
Priamo na majeri sa Weinbergerovcom narodili deti János a Piri Ruth. Spomínali sme, že 
János (1908) sa už počas štúdií v Bratislave politicky angažoval v maďarskom ľavicovom 
hnutí. Krátko študoval v Paríži, vrátil sa naspäť do Bratislavy a na začiatku 30. rokov 
definitívne emigroval do Francúzska. V Paríži sa oženil a tam aj pôsobil ako publicista. 
V hlavnom meste Francúzska ho 31. augusta 1939 zatkli a v roku 1942 odvliekli do 
koncentračného tábora Auschwitz v Osvienčime, kde ho na konci septembra popravili 
(uvádza sa dátum 30. 9. 1942, niektoré pramene pripúšťajú, že bol popravený v r. 1943). 
Jeho príbehu sa budeme ešte venovať v osobitnom článku.

Jánosova sestra Piri Ruth (1911 – 1999) takisto emigrovala, 
nevedno však kedy. Najskôr do iránskeho Teheránu, ale 
istý čas žila aj v Chicagu, neskôr sa presťahovala do 
Elmhurstu v štáte New York a napokon dožila vo 
švajčiarskom meste Basel, kde zomrela ako 88-ročná. Asi 
v Amerike ju začali nazývať Priscilla. Vydala sa a celý svoj 
život zasvätila umeniu. Uznanie si získala ako umelkyňa, 
venovala sa hlavne maliarstvu a výrobe keramiky. Bola aj 
známou emailistkou i sochárkou a isté obdobie pracovala 
ako riaditeľka v newyorskom komunitnom centre Goddard 
Riverside. Svojim zručnostiam učila aj iných – pôsobila 
ako učiteľka umenia na rôznych verejných školách, ale aj 
v letných táboroch a tvorila až do konca svojho života.
Najbližšie k svojmu rodisku zostala žiť ich sestra Edith 
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(1914 – 1949). Pravdepodobne sa nevydala. Žila v Hlohovci 
a neskôr sa presťahovala do Bratislavy, kde pracovala ako 
novinárka a v decembri 1949 zomrela.
Tragický osud toho obdobia postretol nielen Jána, ale aj 
Annu, najmladšiu z detí Weinbergerovcov. Narodila sa 13. 
júla 1920. Podobne ako jej brata Jánosa aj ju odvliekli do 
koncentračného tábora Auschwitz v Osvienčime. Bola doň 
deportovaná v jednom z prvých slovenských transportov 
židovských dievčat a žien 28. marca 1942. Bol to zároveň 
prvý z mnohých transportov, ktoré boli vypravené 
z bratislavskej Patrónky, kde v bývalej továrni bolo zriadené 
internačné stredisko židov. 22-ročná dievčina, ktorá inak 
pracovala ako úradníčka, poslúchla nariadenie, aby sa na 
Patrónke prihlásila ako „dobrovoľníčka“ na prácu. Netušila, 
aký bol pravý dôvod predvolania a že domov sa už nevráti... 
Po zaradení do transportu v Osvienčime dva roky zažívala 

otrasné lágerské podmienky a v roku 1944 v ňom za nejasných okolností zomrela.
Z veľkostatku JRD
Po druhej svetovej vojne bolo už celé hospodárstvo Erdődyovcov, na ktorom pôsobili 
Weinbergerovci, zoštátnené. Na jeho mieste v roku 1950 vzniklo jednotné roľnícke 
družstvo, ktoré spravovali a pracovali v ňom Leopoldovčania. V kronike mesta sa spomína, 
že družstvo ešte ani v roku 1953 nemohlo sústrediť na jedno miesto dobytok, pretože „JRD 
čaká na uvoľnenie maštalí na bývalom veľkostatku, o čo sa usilujú všetci miestni aj 
politickí, aj verejní činitelia, zatiaľ žiaľ bez úspechu.“ V tom čase maštale bývalého 
veľkostatku už spravoval tzv. výkupný závod a na mapách z 50. a 60. rokov sú objekty 
majera na západnej časti námestia a dnešnej Hollého a Kukučínovej ulice označené ako 
JRD.
V maštaliach boli umiestnené kravy, ktoré po Hollého ulici vodili na pašu, kone a ošípané, 
neskôr pribudli drevené prístrešky na chov hydiny, ktoré sa ťahali až k železničnej trati. 
V januári 1961 hospodárstvo JRD prevzali Československé štátne majetky. Osud bývalého 
erdődyovského majera spečatil požiar. V niektorý januárový večer v roku 1968 vznikol na 
povale vyše 200 rokov starej hlavnej maštale požiar. Vďaka včasnému zásahu miestnych 
dobrovoľných hasičov zhorela len strecha, ale budova zostala staticky poškodená. Bol to 
dostatočný impulz na zrušenie hospodárstva, ktoré zápachom už aj tak zaťažovalo 
zahusťujúce sa okolité ulice.
Bývalý veľkostatok zbúrali
Živočíšna výroba sa po požiari z bývalého veľkostatku na konci námestia premiestnila do 
areálu bývalého prechodného ústavu pri väznici (dnes Food Farm). Hospodárske budovy 
majera na okraji Hollého a Kukučínovej ulice boli podľa kroniky mesta v roku 1972 
pováľané a terén vyrovnaný. Na uprázdnenom mieste bol isté obdobie sklad stavebného 
kameňa a počas hodov tu stávali kolotoče. S individuálnou výstavbou sa tu začalo až ku 
koncu minulého storočia.
A aký bol osud obytnej budovy erdődyovského majera, v ktorej žili Weinbergerovci? Časť 
budovy v tvare hranatej zátvorky od námestia sa po vojne sčasti upravila pre potreby 
drobných prevádzok – v rôznych časoch tu sídlila napr. lekáreň, dámske kaderníctvo, 
oprava obuvi a dnes je tu zmrzlináreň. Časť budovy v slepej uličke kolmo napojenej na 
Piešťanskú cestu sa využívala alebo využíva na bytové a skladové priestory. V mladšom 
objekte, v ktorom dnes pôsobí cukráreň Levanduľa, v 30. rokoch býval leopoldovský 

všeobecný lekár Dr. Stankevič a potom budova slúžila na služby a podnikanie. V zadnej 
obytnej časti majera, v ktorej žil predák dohliadajúci na bírešov, pôsobilo veľké obecné 
stolárstvo a dnes je tu pneuservis.
Epilóg 
S Weinbergerovcami postupne z pamäte mesta odišiel aj starý majer, po ktorom zostala len 
jeho obytná časť. Na otázku, aký mala osud leopoldovská židovská komunita ako celok, 
prináša odpoveď kronika mesta: ešte v prvých rokoch druhej svetovej vojny žili 
v Leopoldove viacerí židia. Do táborov smrti Mathausen a Ravensbrück deportovali Arpáda 
Adlera a jeho manželku, Ernesta Kőniga, advokáta Dr. Jána Schulza aj taxikára Arnolda 
Wollitzera. Cez vojnu sa stratili stopy aj po ďalších židovských občanoch. Po vojne sa 
nakrátko s podlomeným zdravím do Mestečka vrátil iba jeden žid – správca majetku 
väznice Leopold Rubin, ale zakrátko sa odsťahoval. Potomkovia leopoldovských 
Weinbergerovcov podnes žijú v zahraničí.
Príbeh sme zrekonštruovali vďaka rodokmeňu Gladys a Davida Blankovcov (Gladys and 
David Blank´s Genealogy; https://blankgenealogy.com/), obsahujúcemu aj fotografie členov 
rodiny, a z dobovej tlače.

Pripravil Juraj Hladký

Enviro vychádzka odsúdenýchEnviro vychádzka odsúdených
Prichádzajúca jar nám neúprosne ukazuje, ako sme sa správali v zime – odpadky len 
tak voľne zahodené vidieť akosi viac. Preto sa personál tunajšieho 
nápravnovýchovného ústavu, ktorý zaobchádza aj s odsúdenými umiestnenými vo 
výstupnom oddiele, v rámci projektu Šanca na návrat 2 rozhodol využiť opustenie 
ústavu odsúdených za použitia elektronického systému monitoringu osôb inak než 
doposiaľ. Riaditeľ ústavu umožnil trom odsúdeným so sociálnym pracovníkom a 
pedagógom Šance na návrat 2 stráviť tri hodiny v meste Leopoldov za účelom čistenia 
prostredia zberom odpadkov. Odsúdení spolu nazbierali šesť 120-litrových vriec 
odpadu z prístupových ciest k ústavu a v bezprostrednom okolí, z miestneho cintorína 
a mestského parku. Voľne pohodený odpad je problémom celej spoločnosti, preto sme 
sa v ústave Leopoldov rozhodli svojou troškou prispieť mestu Leopoldov k jeho čistote 
a súčasne viesť odsúdených k ekologickému zmýšľaniu. Odsúdení prijali túto aktivitu 
pozitívne, ocenili nielen krátky pobyt „za múrmi“ no najmä pocit z výsledku, ktorý 
dosiahli. V ďalšom období plánujeme enviro vychádzku realizovať pravidelne.
Enviro vychádzka je súčasťou zámeru viesť odsúdených k ekologickému správaniu, 
čoho prejavom je napríklad i separácia odpadu, ktorý odsúdení vytvárajú už priamo 
v celách, kde sme im poskytli zberové nádoby rozdelené na papier, plast, komunálny 
odpad a pred ubytovňami sú umiestnené nádoby na sklo. Osvetou vedie personál 
ústavu odsúdených k separovaniu odpadu, zníženiu množstva zmesového 
komunálneho odpadu a uvedomeniu si dôležitosti ochrany životného prostredia.

(jš)

AnnaAnna



14 15

(1914 – 1949). Pravdepodobne sa nevydala. Žila v Hlohovci 
a neskôr sa presťahovala do Bratislavy, kde pracovala ako 
novinárka a v decembri 1949 zomrela.
Tragický osud toho obdobia postretol nielen Jána, ale aj 
Annu, najmladšiu z detí Weinbergerovcov. Narodila sa 13. 
júla 1920. Podobne ako jej brata Jánosa aj ju odvliekli do 
koncentračného tábora Auschwitz v Osvienčime. Bola doň 
deportovaná v jednom z prvých slovenských transportov 
židovských dievčat a žien 28. marca 1942. Bol to zároveň 
prvý z mnohých transportov, ktoré boli vypravené 
z bratislavskej Patrónky, kde v bývalej továrni bolo zriadené 
internačné stredisko židov. 22-ročná dievčina, ktorá inak 
pracovala ako úradníčka, poslúchla nariadenie, aby sa na 
Patrónke prihlásila ako „dobrovoľníčka“ na prácu. Netušila, 
aký bol pravý dôvod predvolania a že domov sa už nevráti... 
Po zaradení do transportu v Osvienčime dva roky zažívala 

otrasné lágerské podmienky a v roku 1944 v ňom za nejasných okolností zomrela.
Z veľkostatku JRD
Po druhej svetovej vojne bolo už celé hospodárstvo Erdődyovcov, na ktorom pôsobili 
Weinbergerovci, zoštátnené. Na jeho mieste v roku 1950 vzniklo jednotné roľnícke 
družstvo, ktoré spravovali a pracovali v ňom Leopoldovčania. V kronike mesta sa spomína, 
že družstvo ešte ani v roku 1953 nemohlo sústrediť na jedno miesto dobytok, pretože „JRD 
čaká na uvoľnenie maštalí na bývalom veľkostatku, o čo sa usilujú všetci miestni aj 
politickí, aj verejní činitelia, zatiaľ žiaľ bez úspechu.“ V tom čase maštale bývalého 
veľkostatku už spravoval tzv. výkupný závod a na mapách z 50. a 60. rokov sú objekty 
majera na západnej časti námestia a dnešnej Hollého a Kukučínovej ulice označené ako 
JRD.
V maštaliach boli umiestnené kravy, ktoré po Hollého ulici vodili na pašu, kone a ošípané, 
neskôr pribudli drevené prístrešky na chov hydiny, ktoré sa ťahali až k železničnej trati. 
V januári 1961 hospodárstvo JRD prevzali Československé štátne majetky. Osud bývalého 
erdődyovského majera spečatil požiar. V niektorý januárový večer v roku 1968 vznikol na 
povale vyše 200 rokov starej hlavnej maštale požiar. Vďaka včasnému zásahu miestnych 
dobrovoľných hasičov zhorela len strecha, ale budova zostala staticky poškodená. Bol to 
dostatočný impulz na zrušenie hospodárstva, ktoré zápachom už aj tak zaťažovalo 
zahusťujúce sa okolité ulice.
Bývalý veľkostatok zbúrali
Živočíšna výroba sa po požiari z bývalého veľkostatku na konci námestia premiestnila do 
areálu bývalého prechodného ústavu pri väznici (dnes Food Farm). Hospodárske budovy 
majera na okraji Hollého a Kukučínovej ulice boli podľa kroniky mesta v roku 1972 
pováľané a terén vyrovnaný. Na uprázdnenom mieste bol isté obdobie sklad stavebného 
kameňa a počas hodov tu stávali kolotoče. S individuálnou výstavbou sa tu začalo až ku 
koncu minulého storočia.
A aký bol osud obytnej budovy erdődyovského majera, v ktorej žili Weinbergerovci? Časť 
budovy v tvare hranatej zátvorky od námestia sa po vojne sčasti upravila pre potreby 
drobných prevádzok – v rôznych časoch tu sídlila napr. lekáreň, dámske kaderníctvo, 
oprava obuvi a dnes je tu zmrzlináreň. Časť budovy v slepej uličke kolmo napojenej na 
Piešťanskú cestu sa využívala alebo využíva na bytové a skladové priestory. V mladšom 
objekte, v ktorom dnes pôsobí cukráreň Levanduľa, v 30. rokoch býval leopoldovský 

všeobecný lekár Dr. Stankevič a potom budova slúžila na služby a podnikanie. V zadnej 
obytnej časti majera, v ktorej žil predák dohliadajúci na bírešov, pôsobilo veľké obecné 
stolárstvo a dnes je tu pneuservis.
Epilóg 
S Weinbergerovcami postupne z pamäte mesta odišiel aj starý majer, po ktorom zostala len 
jeho obytná časť. Na otázku, aký mala osud leopoldovská židovská komunita ako celok, 
prináša odpoveď kronika mesta: ešte v prvých rokoch druhej svetovej vojny žili 
v Leopoldove viacerí židia. Do táborov smrti Mathausen a Ravensbrück deportovali Arpáda 
Adlera a jeho manželku, Ernesta Kőniga, advokáta Dr. Jána Schulza aj taxikára Arnolda 
Wollitzera. Cez vojnu sa stratili stopy aj po ďalších židovských občanoch. Po vojne sa 
nakrátko s podlomeným zdravím do Mestečka vrátil iba jeden žid – správca majetku 
väznice Leopold Rubin, ale zakrátko sa odsťahoval. Potomkovia leopoldovských 
Weinbergerovcov podnes žijú v zahraničí.
Príbeh sme zrekonštruovali vďaka rodokmeňu Gladys a Davida Blankovcov (Gladys and 
David Blank´s Genealogy; https://blankgenealogy.com/), obsahujúcemu aj fotografie členov 
rodiny, a z dobovej tlače.

Pripravil Juraj Hladký

Enviro vychádzka odsúdenýchEnviro vychádzka odsúdených
Prichádzajúca jar nám neúprosne ukazuje, ako sme sa správali v zime – odpadky len 
tak voľne zahodené vidieť akosi viac. Preto sa personál tunajšieho 
nápravnovýchovného ústavu, ktorý zaobchádza aj s odsúdenými umiestnenými vo 
výstupnom oddiele, v rámci projektu Šanca na návrat 2 rozhodol využiť opustenie 
ústavu odsúdených za použitia elektronického systému monitoringu osôb inak než 
doposiaľ. Riaditeľ ústavu umožnil trom odsúdeným so sociálnym pracovníkom a 
pedagógom Šance na návrat 2 stráviť tri hodiny v meste Leopoldov za účelom čistenia 
prostredia zberom odpadkov. Odsúdení spolu nazbierali šesť 120-litrových vriec 
odpadu z prístupových ciest k ústavu a v bezprostrednom okolí, z miestneho cintorína 
a mestského parku. Voľne pohodený odpad je problémom celej spoločnosti, preto sme 
sa v ústave Leopoldov rozhodli svojou troškou prispieť mestu Leopoldov k jeho čistote 
a súčasne viesť odsúdených k ekologickému zmýšľaniu. Odsúdení prijali túto aktivitu 
pozitívne, ocenili nielen krátky pobyt „za múrmi“ no najmä pocit z výsledku, ktorý 
dosiahli. V ďalšom období plánujeme enviro vychádzku realizovať pravidelne.
Enviro vychádzka je súčasťou zámeru viesť odsúdených k ekologickému správaniu, 
čoho prejavom je napríklad i separácia odpadu, ktorý odsúdení vytvárajú už priamo 
v celách, kde sme im poskytli zberové nádoby rozdelené na papier, plast, komunálny 
odpad a pred ubytovňami sú umiestnené nádoby na sklo. Osvetou vedie personál 
ústavu odsúdených k separovaniu odpadu, zníženiu množstva zmesového 
komunálneho odpadu a uvedomeniu si dôležitosti ochrany životného prostredia.

(jš)
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Naš i Mesteč kári (2)
Od faš angov do faš angov

V Leopoldove na Námestí sv. Ignáca sa 10. februára stretla naša veselá chasa s inými 
zamaskovanými aj nezamaskovanými Mestečanmi. Spoločne v sprievode sme sa všetci 
vybrali so spevom a muzikou do Spolkovej záhrady. V prvej časti programu veselá nálada, 
tanec a spev nás preniesli do fašiangového obdobia plného zábavy, tradičných zabíjačiek a 
rôznych dobrôt.
Fašangy sa končá, šeckým nám už beda, na konci fašangov Popolcová streda..., tak 
zaznelo na začiatku druhej časti programu – pochovávania basy. Veselý úvod vystriedal 
smútočný obrad. Plačky vyplakali kapesníky plné sĺz, zabavili sme sa, rozosmiali a 
nakoniec zobrali Mestečanov do tanca. Za pekného počasia sme sa v smútočnej nálade 
rozlúčili s basou. Nastalo obdobie štyridsaťdňového Veľkého pôstu, stíšenia a pokory.
Spomienka na Janka Klačka

Odchádzam za svetlom, tam kdesi v diaľke splyniem 
s ním.
Tým, ktorých som najviac miloval, na cestu posvietim.
Dňa 12. februára nás opustil náš priateľ, tanečník a spevák 
z Klubu slovenského folklóru Mestečko Janko Klačko. 
Bojoval so zákernou chorobou, srdiečko už nevládalo.  
Miloval život, ľudovú pieseň a tanec. Už ako 13-ročný 
začínal tancovať vo FS Železničiar, neskôr pôsobil aj v 
iných skupinách a súboroch. Bol zakladajúcim členom 
KSF Mestečko, kde vystupoval ako náš gazda. Poznali sme 
ho ako milého, veselého, priateľského človeka. Bude 
navždy chýbať našej folklórnej rodine, zostáva v našich 
srdciach a spomienkach. Bolo pre nás cťou pobývať v jeho 
prítomnosti. Odpočinutie večné daj mu, Pane. Česť jeho 
pamiatke.
Kurz ľudového tanca, hudby a spevu
Klub slovenského folklóru Mestečko organizuje kurz 
ľudového tanca, hudby a spevu, a to od 8. mája v 
priestoroch Spolkovej záhrady. Radi privítame nových 
členov, ktorí majú radi slovenský folklór a ľudové tradície, 
do všetkých zložiek klubu.

Text z piesní CD Mestecké piesne
Láska, láska...
1. Láska, láska, to je pekná vec, ked ho lúbiš, tak mu to povec, 
 /:on ma lúbil, ja ho lúbila, naša láska, verná skončila:/
2. Láska, láska, najkrajšá to vec, ked ho lúbiš tak mu to povec,
 /:povec mu, že budeš ho lúbit, vernú lásku mosíš mu slubit:/
3. Láska, láska, to je tažká vec, ešte tažšá jako tá bolest,
 /:s bolestu nám doktor pomóže, ale s lásku nikto nemóže:/
4. Naša láska bola zvázaná, dvoma tažkýma retazama,
 /:retaze sa rozvazat móžu, našu lásku ale nemóžu:/

(ksf, es)

Vyzdobili sme si námestie. Stalo sa už Práca BOCIAN NA KOMÍNE - kolektívna 
dobrým zvykom, že jar a osobitne Veľkú práca – I. A 
noc vítajú leopoldovské deti a ženy 
kraslicami a rôzne zdobenými výduškami. 2. stupeň
Tak to bolo aj v tomto roku, keď mladé Práca KORYTNAČKA – Mária Šantavá 
stromy na námestí skrášlili a odeli do a Viktória Gabrhelová IX.A
veľkonočného šatu. Niektorí stihli spoločný Práca NENIČME SI ZEM VLASTNÝMI 
termín 20. marca o 16. hodine, iní prišli KROKMI – Mia Pavlíková VII. trieda 
stromy ozdobiť podľa svojich možností. Práca ZVIERATKO Z DREVA – Samuel 
V každom prípade všetkým Vám ďakujeme Moskáľ V. A
za skrášlenie stromov spríjemnenie veľko-
nočných prechádzok v parku. Fotografická súťaž

Fotografia MODRÝ KVIETOK – Dominika Darovať život máš v krvi. V zmysle tohto 
Beťáková VI. Bkréda sa v stredu 3. apríla v klubovni 
Fotografia FAREBNÁ LÚKA – Nela Blašková mestskej knižnice medzi 8. a 10. hodinou 
VI. Buskutočnila Leopoldovská kvapka krvi. 
Fotografia VČIELKA NA KVETE – Petra Darcovské podujatie opäť zorganizovalo 
Valková IX. Amesto v spolupráci s Národnou transfúznou 
Víťazné práce a fotografie si môžete pozrieť stanicou. Všetkým darcom ďakujeme za ich 
aj na obálke nášho časopisu.stabilnú podporu a darovanie.

Deň Zeme v umení. Do 26. apríla si mohli 
obyvatelia mesta pozrieť v klubovni 
mestskej knižnice výstavu výtvarných a 
fotografických prác žiakov našej základnej 
školy. Ústrednou témou výstavy pri 
príležitosti Medzinárodného dňa Zeme 
bola Zem je to, čo máme všetci spoločné. 
Novú, umeleckú existenciu v rukách 
šikovných školákov po rôznych úpravách 
nadobudli nielen veci, ktoré by inak 
skončili ako separanty, ale i rôzne 
samorasty a prírodné materiály. Výstavu 
pekne dotvorili aj obrazy, fotografie a 
koláže s témou vzťahu človeka a prírody, 
resp. Zeme. Vyhodnotenie súťaže sa 
uskutočnilo 26. Apríla 2024 v klubovni 
Mestskej knižnice. Primátorka Terézia 
Kavuliaková odovzdala diplomy a vecné 
ceny oceneným:

1. stupeň
Práca ČO KAM PATRÍ - kolektívna práca – I. 
oddelenie
Práca RECYKLÁCIA –  kolektívna práca – IV. 
oddelenie 

Drobnosti z mesta
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Aby mesto bolo 
čistejšie

Z. Karabová

Na margo...

(r)

Pozdrav z Gardénie
Posledný aprílový štvrtok  si členovia 
leopoldovskej základnej organizácie SZTP 
užili pekný slnečný deň na záhradkárskej Hoci mesto sa priebežne stará o čistotu na 
výstave Gardénia, spojenej s výstavou verejných priestranstvách prostredníctvom 
nábytku v Nitre. Našli sme si tu inšpiráciu, svojich zamestnancov, tí však, samozrejme, 
ako si vytvoriť nádherné kvetinové záhony, nemôžu byť všade. Našli sa však v meste 
ako usporiadať záhradu tak, aby bola dobrovoľníčky, ktoré v meste spôsobili 
praktická, poskytovala priestor na jarný vietor, avšak taký, ktorý nerozháňa 
pestovanie zeleniny a ovocia, no bola odpad po okolí, ale naopak, sústredí ho na 
zároveň aj priestorom na oddych a relax. jedno miesto. Občianske združenie Nordic 
Okrem veľkého množstva kvetov a drevín Walking Klub Platanová Stopa spolu s 
tu mali zastúpenie aj expozície grilov, mestom a iniciatívou Upracme Slovensko v 
skleníkov, al tánkov a záhradných sobotu 13. apríla zorganizovali iniciatívu, 
domčekov. Prezreli sme si aj  širokú ktorá prostredníctvom dobrovoľníckej 
ponuku nábytku, bytových a interiérových práce dospelých aj detí prispela k vyššej 
doplnkov. Počasie nám prialo, výlet sme si čistote mesta. Sústredili sa najmä na širšie 
užili, pokochali sme sa krásou kvetov, okolie železničnej stanice. Počas 
každý si niečo kúpil – niektorí kvetinky, iní predpoludnia vďaka dobrej organizácii 
zasa plantu alebo náradie do záhradky – a pozbierali asi 40 kg odpadkov z našich ulíc 
domov sme sa vrátili unavení, ale spokojní. a s usmiatou tvárou našich detí sme sa 

vracali domov k sobotňajšiemu obedu. 
Organizátorská Platanová Stopa špeciálne 
ďakuje leopoldovskému klubu Rýchle strely 

Vážení členovia OZD Šanec Leopoldov, a Lucii Halásovej a verí, že ďalší ročník sa 
ďakujeme Vám, že mohli jarné prázdniny do jarného upratovania mesta zapojí viac 
stráviť žiaci našej školy vo vašej dobrovoľníkov, aby mohli pokryť väčšie 
spoločnosti. Spájať generácie, odovzdávať územie mesta. 
si navzájom skúsenosti, priúčať sa 

zručnostiam od starších bolo prirodzenou vstupnej prehliadke lekárom. V peknom 
súčasťou života. Sme veľmi radi, že máte prostredí kúpeľov nechýbali prechádzky v 
záujem vaše cenné rady odovzdávať práve parku ani pitná kúra  liečivou vodou, ktorú 
našim žiakom a dokážete si pre nich nájsť si mnohí zobrali aj domov. K dobrej pohode 
čas. Veríme, že oni Vám odovzdali zase prispeli aj spoločné debaty a posedenia pri 
životnú energiu, detskú radosť a milo vás kávičke, dobrom zákusku a tí zdatnejší sa 
prinútili oprášiť si spomienky na Vaše vybrali na túru do okolia. Domov sme sa 
detstvo. vrátili oddýchnutí a s peknými spo-
Žiaci sa naučili nielen nové hry, ale aj mienkami.
používať ihlu a niť na výrobu malých 
dekorácií, vyšívať, pliesť na prstoch. Nielen 
chlapcov pán Peter Blaško naučil dokonca i 
pliesť korbáče. Jeden veľký daroval i škole. 
Stal sa súčasťou veľkonočnej výzdoby a 

SOS GOMBÍK
milou spomienkou na príjemnú atmosféru 

Mesto Leopoldov v spolupráci s Krajskou 
jarných dní. Mnohí z Vás ste sa domov 

inovačnou rozvojovou agentúrou pri TTSK 
vracali síce príjemne unavení, ale s 

ponúka bezplatnú službu SOS gombík – 
radosťou v očiach. Žiaci o skúsenosti, 

domáce tiesňové volanie. Účelom služby je 
zručnosti bohatší a plní nových zážitkov, o 

poskytnúť obyvateľom Leopoldova, ktorí 
ktorých rozprávajú pani učiteľkám. 

žijú v domácnosti zväčša osamote a 
Ďakujeme Vám za podporu, spoluprácu a 

nachádzajú sa v núdzi alebo v situáciách 
dovoľujem si vysloviť prianie skorého 

ohrozujúcich ich život a bezpečnosť, 
dovidenia v škole pri niektorej za ďalších 

možnosť vyvolať tiesňové volanie. Občan si 
spoluprác.

tak v nevyhnutnom prípade dokáže sám 
privolať pomoc jednoduchým stlačením 
SOS gombíka na náramku, ktorý je 
vodotesný a funguje aj bez elektriny. 
Spojenie s operátorom dispečingu ASSR, 
ktorý zabezpečuje i lekársku konzultáciu 
pre klientov 24 hodín denne, 7 dní v týždni, Členovia OZ SZTP, základnej organizácie 
je potom možné prakticky zo všetkých Leopoldov, si užívali týždeň plný relaxu v 
miestností v domácnosti. Viac informácií kúpeľoch Trenčianske Teplice v hoteli PAX. 
môžete získať na matrike Mestského úradu Na rehabilitačnom a rekondičnom pobyte 
v Leopoldove, príp. na telefónnom čísle sa zúčastnilo 55 našich členov, ktorí 
033/285 27 14.absolvovali rôzne liečebné procedúry 

v termálnej liečivej vode, predpísané pri 

Z. Karabová

Pomoc pre osame-
lých

PhDr. Miroslava Valková, riaditeľka školy

Rehabilitačný po-
byt v kúpeľoch

(r)
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Takto príznačne nazvali členovia OZD Šanec Leopoldov plánované posedenie v klubovni 
pri knižnici, ktoré sa uskutočnilo 20. marca. Nielen čaro, ale aj tajomstvá ukryté v knihách 
im pomohol hľadať obyvateľ nášho mesta Miloš Jančár. Ten vybral zo svojej bohatej zbierky 
také, ktoré upútali našu pozornosť. O každej vedel zaujímavo rozprávať, upozornil na 
fotografie, náčrty, mapky, obrázky... Dokonca nám dovolil, aby sme si ich prelistovali a 
pozreli ešte lepšie. Aj naše členky priniesli z domu knihy historickej hodnoty a ochotne nás 
oboznámili s ich obsahom. Na záver nám Miloš Jančár ukázal svoje tematicky zoradené 
fotografie Leopoldova a Leopoldovčanov v 5 veľkých albumoch. So záujmom sme si ich 
prezerali, našli svojich známych, príbuzných, ba aj seba. Odkryli  nám  dávne spomienky, 
stránky kníh nášho života... Ďakujeme za príjemne strávené popoludnie.

A. Benková

Č aro starých kníhČ aro starých kníh

Seniori v tiesň aveSeniori v tiesň ave

Výroč ná schôdza SZTPVýroč ná schôdza SZTP

S návrhom na tento výlet prišla pani Norika Krajčovičová. Na stanici sa nás zišlo 21 
účastníkov, vlakom sme sa previezli do Nového Mesta Nad Váhom a odtiaľ autobusom do 
malej dedinky Štvrtok. Milá náhoda, že bol štvrtok 4. 4. 2024 a boli sme práve v dedine 
Štvrtok. Malá perlička nás na úvod pobavila. S úsmevom sme vykročili do Haluzickej 
tiesňavy. Hoci bol apríl, počasie nám prialo. Po trase boli už asi pred 100 rokmi 
vybudované zdrže pre odtok vody. 
Prekvapil nás prechod tiesňavou, 
ktorý bol občas náročný. Miestami 
bolo klesanie po klzkých mokrých 
chodníčkoch, kde sa hodili 
turistické paličky. Vôbec sme 
netušili, že nás blízko Leopoldova 
prekvapia takéto prírodné scenérie. 
Trasa viedla okolo zachovalej 
zrúcaniny románskeho kostola z 
13. storočia. Vrcholom turistickej 
trasy bola rozhľadňa na vrchu 
Hájnica, ktorý sa nachádza v 
mik ro reg ióne  Bošáčka .  Na  

cestovný poriadok dohliadali počas celej cesty Anežka s Norikou (s poznámkou – ideme 
dobre). S regenerovanými pľúcami a dobrou náladou sme nastúpili na spiatočnú cestu 
domov.

L. Pagáč

Členovia SZTP Leopoldov sa v nedeľu 14. apríla zišli v priestoroch školskej jedálne na 
výročnej členskej schôdzi, aby vyhodnotili svoju činnosť za rok 2023. Na schôdzi sa 
zúčastnilo 120 členov a pozvanie prijala aj primátorka mesta Terézia Kavuliaková, ktorá v 
príhovore pozdravila hostí a oboznámila nás s pripravovanými akciami mesta Leopoldov. 
Žiačky ZŠ Leopoldov s pani učiteľkou Andrášikovou si pre nás pripravili milý kultúrny 
program. 
Hlavným oficiálnym bodom nášho stretnutia bolo z prednesenie správy o činnosti 
organizácie a  správy o výsledku hospodárenia za predchádzajúci rok. Činnosť organizácie 
v roku 2023 bola pestrá a bohatá, Naše rady sa rozšírili o 32 nových členov, absolvovali 
sme rôzne kultúrne a spoločenské podujatia, posedenie pri hudbe, rehabilitačný pobyt v 
kúpeľoch, prehliadku hradov a zámkov, divadelné predstavenie i záhradkársku výstavu. 
Predsedníčka Z. Karabová zablahoželala jubilantom a odovzdala im darček, informovala o 
pripravovaných akciách na tento rok a privítala nových 21 členov. Poďakovala sa všetkým 
našim priateľom,  priaznivcom, sponzorom a finančným podporovateľom, ktorým je hlavne 
mesto Leopoldov, s ktorým máme veľmi dobrú spoluprácu, mesto Hlohovec, Trnavský 
samosprávny kraj, Jadrová a vyraďovacia spoločnosť Jaslovské Bohunice. 
Na záver poďakovala za spoluprácu aj členkám organizačného výboru a  kontrolnej 
komisie, ktoré vyvíjajú aktívnu činnosť pre organizáciu a pomáhajú v čase svojho osobného 
voľna, hudobnej skupine Mestečanka, ktorá  nám svojou hudbou a spevom spríjemňuje 
posedenia, kultúrnej referentke MsÚ Nikole Buckovej, ktorá nám vychádza v ústrety a 
s ktorou je veľmi dobrá spolupráca a pani Márii Kusej za zverejňovanie našich aktivít na 
sociálnych sieťach a v časopise Leopoldov, kde našu organizáciu zviditeľňuje. Stretnutie 
sme zavŕšili spoločnou debatou, občerstvením, kávičkou a dobrým koláčikom, pri hudbe a 
speve hudobnej skupiny Mestečanka. Takto sme definitívne uzavreli rok 2023, tešíme sa na 
ďalšie stretávanie a  akcie, ktoré budeme v tomto roku pripravovať a organizovať pre našich 
členov. 

Z. Karabová
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Florbalová sezóna 2023/2024 
skonč ila

RL

Oficiálnu časť florbalovej sezóny sme ukončili posledným kolom, ktoré sa hralo v Dubnici 
nad Váhom.
V oboch zápasoch sa nám podarilo po bojovných a kvalitných výkonoch zvíťaziť. 
Umiestnenie v konečnej tabuľke mohlo byť z pohľadu predvedenej hry lepšie, ale 
vzhľadom na vysokú kvalitu súperov s oveľa väčšími hráčskymi základňami sme s ním 
spokojní.

Konečná tabuľka ZASŽ – 2RL- Nadstavba
1. FBC Levice
2. FbO Žochár Topoľčany
3. Floorball Academy Trnava
4. ŠK VS Dubnica bieli
5. FBC Červník-Leopoldov
6. ICE Players Sereď
7. FBK Galanta

Víťazili sme vo Viedni
Po skončení sezóny sme 28. apríla odohrali priateľský medzištátny zápas vo Viedni 
s klubom Wiener Floorball Verein, ktoré patrí medzi najslávnejšie rakúske kluby a je 
niekoľkonásobným majstrom Rakúska v rôznych vekových kategóriách. Bola to pre nás 
veľká škola a príležitosť porovnať sa so súperom z inej krajiny ako Slovensko. Zápas sme po 
vyrovnanom zápolení vyhrali 11:5. Chlapci okrem zápasu navštívili pamiatky Viedne, ale 
hlavne nadviazali nové priateľstvá. Pevne veríme, že sa nám podarí odohrať odvetný zápas 
u nás v Leopoldove alebo v Červeníku.  V čase, keď sme hrali prípravný zápas vo Viedni, 
hráč nášho klubu Richard Ondriš sa zúčastnil na reprezentačnom zraze v Bratislave.
Podobné priateľské zápasy plánujeme v Čechách a v Maďarsku. Náš klub spolupracuje aj 
s tunajšou základnou školou, čo prinieslo úspech v podobe 2. miesta na krajskom kole 
florbalu základných škôl. Len tesná prehra vo finále po 4 zápasoch bez inkasovaného gólu 
s hokejovým gymnáziom zo Skalice delila chlapcov od postupu do celoslovenského finále.

Pre chlapcov aj dievčatá
Na sezónu 2024/2025 vzhľadom na narastajúci záujem detí plánujeme zaregistrovať do 
súťaží organizovaných Slovenským zväzom florbalu dve alebo tri mládežnícke kategórie, 
čím sa už budem radiť medzi tie väčšie slovenské kluby v práci s mládežou.
V letných mesiacoch organizujeme detský denný tábor pre deti od 8 do 14 rokov. 
Samozrejme, budeme radi, ak sa nájdu noví záujemcovia o florbal či už z radu dievčat, 
alebo chlapcov vo veku od 7 do 17 rokov, ktorí prídu vyskúšať, či ich táto hra nechytí za 
srdce. Informácie záujemcom poskytneme na telefónom čísle 0908036405.
Radi by sme sa týmto spôsobom poďakovali všetkým hráčom a členom klubu, trénerom, 
rodičom, obci Červeník a mestu Leopoldov, sponzorom, priateľom a podporovateľom 
klubu. Veľká vďaka. Držte nám palce.

Š achová partia pre zábavu i pouč enie

Biely: Marián Miklaš
Čierny: Peter Jeleň
Turnaj: 2. liga sk. C, PŠK B. Bystrica - ŠK Lipt. Ondrašová 7:1 
Miesto a dátum: Banská Bystrica 9. 10. 2022 
Otvorenie: Kráľovská indická obrana (E62)

1.Jf3 Jf6 2.c4 g6 3.g3 Sg7 4.Sg2 0-0 5.0-0 d6 6.d4 c6 (6. - Jc6 7.Jc3 Sg4 8.d5 Ja5 9.Jd2 c5 
10.Vb1 Dd7 11.b3 Vab8 12.Sb2 a6 13.Dc2 b5 14.f3 Sh3 15.S:h3 D:h3 16.Jd1! Panno vs. 
Santana, Porto Rico 1989; 6. - c5 7.d:c5 d:c5 8.D:d8 V:d8 9.Je5 Je8 10.Jd3 Jd6 11.J:c5 Jc6 
12.Ja3 Vb8 13.Ja4 Se6 14.Sf4 Vbc8 15.Vac1 Jd4 Vaganjan - Kasparov, Moskva 1981) 7.Jc3 
Dc7?! (7. - a6 8.e4 Jfd7 9.Se3 b5 10.c:b5 a:b5 11.Dd2 Jb6 12.b3 Sb7 13.Sh6 J8d7 14.Vfe1 
e5 15.S:g7 K:g7 Pytel vs. Georgiev, Belfort 1989; 7. - Da5 8.Jd2 Db6 9.e3 Ja6 10.a3 e5 
11.d:e5 d:e5 12.b4 Sf5 13.De2 Vad8 14.c5 Dc7 15.e4 Sg4 Agdestein vs. Kožul, Belehrad 
1989; 7. - Sf5 8.Db3 Db6 9.Ve1 Jfd7 10.h3 e5 11.d:e5 J:e5 12.J:e5 d:e5 13.Se3 Dc7 
14.Vac1 +/=; 7. - Jbd7 8.b3 Ve8 9.Sb2 e5 10.d:e5 d:e5 11.Jg5 De7 12.Jge4 Sf8 13.a4 J:e4 
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s hokejovým gymnáziom zo Skalice delila chlapcov od postupu do celoslovenského finále.

Pre chlapcov aj dievčatá
Na sezónu 2024/2025 vzhľadom na narastajúci záujem detí plánujeme zaregistrovať do 
súťaží organizovaných Slovenským zväzom florbalu dve alebo tri mládežnícke kategórie, 
čím sa už budem radiť medzi tie väčšie slovenské kluby v práci s mládežou.
V letných mesiacoch organizujeme detský denný tábor pre deti od 8 do 14 rokov. 
Samozrejme, budeme radi, ak sa nájdu noví záujemcovia o florbal či už z radu dievčat, 
alebo chlapcov vo veku od 7 do 17 rokov, ktorí prídu vyskúšať, či ich táto hra nechytí za 
srdce. Informácie záujemcom poskytneme na telefónom čísle 0908036405.
Radi by sme sa týmto spôsobom poďakovali všetkým hráčom a členom klubu, trénerom, 
rodičom, obci Červeník a mestu Leopoldov, sponzorom, priateľom a podporovateľom 
klubu. Veľká vďaka. Držte nám palce.

Š achová partia pre zábavu i pouč enie

Biely: Marián Miklaš
Čierny: Peter Jeleň
Turnaj: 2. liga sk. C, PŠK B. Bystrica - ŠK Lipt. Ondrašová 7:1 
Miesto a dátum: Banská Bystrica 9. 10. 2022 
Otvorenie: Kráľovská indická obrana (E62)

1.Jf3 Jf6 2.c4 g6 3.g3 Sg7 4.Sg2 0-0 5.0-0 d6 6.d4 c6 (6. - Jc6 7.Jc3 Sg4 8.d5 Ja5 9.Jd2 c5 
10.Vb1 Dd7 11.b3 Vab8 12.Sb2 a6 13.Dc2 b5 14.f3 Sh3 15.S:h3 D:h3 16.Jd1! Panno vs. 
Santana, Porto Rico 1989; 6. - c5 7.d:c5 d:c5 8.D:d8 V:d8 9.Je5 Je8 10.Jd3 Jd6 11.J:c5 Jc6 
12.Ja3 Vb8 13.Ja4 Se6 14.Sf4 Vbc8 15.Vac1 Jd4 Vaganjan - Kasparov, Moskva 1981) 7.Jc3 
Dc7?! (7. - a6 8.e4 Jfd7 9.Se3 b5 10.c:b5 a:b5 11.Dd2 Jb6 12.b3 Sb7 13.Sh6 J8d7 14.Vfe1 
e5 15.S:g7 K:g7 Pytel vs. Georgiev, Belfort 1989; 7. - Da5 8.Jd2 Db6 9.e3 Ja6 10.a3 e5 
11.d:e5 d:e5 12.b4 Sf5 13.De2 Vad8 14.c5 Dc7 15.e4 Sg4 Agdestein vs. Kožul, Belehrad 
1989; 7. - Sf5 8.Db3 Db6 9.Ve1 Jfd7 10.h3 e5 11.d:e5 J:e5 12.J:e5 d:e5 13.Se3 Dc7 
14.Vac1 +/=; 7. - Jbd7 8.b3 Ve8 9.Sb2 e5 10.d:e5 d:e5 11.Jg5 De7 12.Jge4 Sf8 13.a4 J:e4 
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14.J:e4 De6 15.e3 f5 Afifi vs. Torre, izt 
Manila 1990; 7. - Ja6 8.e4 e5 9.h3 e:d4 
10.J:d4 Jc5 11.Ve1 a5 12.Se3 Ve8 13.Dc2 
a 4  1 4 . V a d 1  D a 5  1 5 . S f 4  V d 8  
s obojstrannými možnosťami) 8.h3 [8.b3 
Sf5 9.Sb2 Dd7 10.e3 Sh3 11.Dc2 Dg4 
12.Vfd1 Jbd7 13.Sh1 Df5 14.D:f5 S:f5 
15.Sg2 (15.d5 c:d5 16.J:d5 J:d5 17.S:g7 
K:g7 18.V:d5 Jf6 19.Vd4 Vab8 20.Ve1 Se4 
=) 15. - Je4 16.Jh4 J:c3 17.S:c3 Sg4 18.Ve1 
Vac8 19.Vac1 Vc7 20.h3 Se6 +/=] 8. - e5 
9.e4 Jbd7 10.Se3 b6 (10. - Ve8 11.b4 a5 
12.a3 a:b4 13.a:b4 V:a1 14.D:a1 b6 
15.Vd1 e:d4 16.J:d4 Sb7 17.Da4 Va8 
18 .Db3 Je5  19 . Jde2  Va7  20 . J f4  
s obranyschopnou pozíciou čierneho) 
11.Ve1 (11.Dd2 Ve8 12.Vfd1 Sb7 13.Sg5 
a6 14.d:e5 d:e5 15.a3 Sf8 =) 11. - Sb7 12.Vc1 Vad8 13.b4 e:d4 14.J:d4 a6 (14. - Je5!? 15.b5 
c5 16.Jd5 J:d5 17.c:d5 Va8 18.Jc6 Vfe8 19.a4 a6 20.Dd2 a:b5 =/+) 15.Db3 Vfe8 16.b5 
(16.Jde2!? c5 17.Jd5 J:d5 18.e:d5 Vc8 19.Jf4 Ve7 20.a3 Vce8 21.Jd3 Je5 22.J:e5 V:e5 
23.b:c5 b:c5 24.Vb1 V5e7 25.Db6 +/=) 16. - Jc5 17.Db1 c:b5 18.c:b5 a5?! (18. - a:b5 
19.Jd:b5 Dd7 20.Sg5 Vc8 21.S:f6 S:f6 22.Ved1 Ve6 23.Jd5 S:d5 24.V:d5 De7 25.Vcd1 Vd8 
26.f3 Sg7 27.Jd4 S:d4+ 28.V1:d4 Dc7 29.Db2 Va8 30.Vd2 Va5 +/=) 19.Jd5 J:d5 20.e:d5 
(Pozri diagram!) S:d4? (20. - Vc8!? 21.Dc2 h6 23.Jc6 Kh7 23.h4 Dd7 24.Kh2 h5 25.Sh3 f5 
+/=) 21.S:d4 Dd7 22.Vc3 f5 23.Vce3 Df7?! 24.Sa1 V:e3 25.V:e3 h6 26.Db2 Kh7 27.De2 
Vd7 28.Ve8 g5 29.Vh8+ Kg6 30.Sf3 g4 31.S:g4! 1:0
RNDr. Marián Miklaš (* 1954) z Nádražnej ulice sa ani v seniorskom veku nehodlá vzdať 
svojej starej lásky - kráľovskej hry. Šach hrá nielen v ligovej súťaži, ale aj na turnajoch 
jednotlivcov - seniorov, kde dosahuje pozoruhodné výsledky. Teraz sme vybrali jeho 
víťazný duel z 2. ligy súťaže družstiev na ôsmich šachovniciach s tempom hry 90 min. na 
40 ťahov a 30 min. na dokončenie partie s bonifikáciou 30 sek. za každý vykonaný ťah, kde 
duelanti medzi sebou rozohrali jeden zo systémov kráľovskej indickej obrany. Marián 
zvolil osvedčený postup spojený s fianketovaním svojho bielopoľného strelca, aby mal pod 
kontrolou polia e4 a d5. V 7. ťahu mohol čierny aktivizovať bielopoľného strelca: 7. - Sf5 
8.Ve1 Je4 9.Db3 J:c3 10.b:c3 Jd7 11.D:b7 Dc8 12.D:c8 Va:c8 13.e4 Se6 14.Vb1 Jb6 15.c5 
d:c5 16.d:c5 Ja4 17.e5 J:c3 18.Vb7 S:a2 19.V:a7 Sd5 20.V:e7 Vfe8 s perspektívnou hrou, 
ale o tri ťahy neskôr sa radšej rozhodol pre jeho fianketovanie; ďalšími možnosťami boli 
ťahy: 7. - Da5, Ja6, Jbd7, a6. Zaujímavosťou je, že prvých osem ťahov je zhodných 
s duelom Smyslov vs. Kagan (Petropolis 1973), ktorá ďalej pokračovala: 9.d5 c5 10.e4 a6 
11.Sd2 Dd8 12.Je1 b5 13.c:b5 a:b5 14.J:b5 Db6 15.a4 Sa6 atď. Chybný bol ťah pešiakom 
18. - a5 a tiež branie 20. - S:d4 v postavení zobrazenom na diagrame, po ktorom biely 
ovládol uhlopriečku a1 - h8 s útokom na kráľa. Mocnejší odpor mohol klásť neskôr po 
(miesto 23. - Df7): 23. - V:e3 24.V:e3 Ve8 25.De1 V:e3 26.D:e3 Kf8 27.Dg5 De7 28.Sf6 
Df7 29.Sd8 Je4 30.S:e4 f:e4 31.S:b6 De7 32.D:f4+ Ke8 33.S:a5 S:d5 34.a4 h5 35.h4, hoci 
tiež s výhodou bieleho. Po braní 31.S:g4 senior P. Jeleň už nebol zvedavý na matový záver: 
31. - f4 32.Sh5+ Kf5 33.Dg4+ Ke4 34.Df3+ Kf5 35.D:f4, a preto sa ihneď vzdal.

(GK)

Nie je to tak dávno, čo sme v našom časopise písali o Bohuslavovi Sivákovi (* 18. 8. 
1951 - † 16. 1. 2023) pri príležitosti jeho 70. výročia narodenia. Teraz si, žiaľ, už 
pripomíname 1. výročie úmrtia tohto významného slovenského šachového skladateľa, 
lebo nie každému je súdené dožiť sa matuzalemského veku. Prvýkrát som sa s ním 
stretol asi v polovici sedemdesiatych rokov minulého storočia v Bratislavskom krúžku 
kompozičného šachu, ktorý  r. 1972 založil Bedrich Formánek (* 1933 - † 2023). Tiež 
sme spolu súťažili v riešiteľskej súťaži tohto krúžku aj s hŕstkou niekoľkých riešiteľov, 
kde sme dostali od organizátora súťaže na vyriešenie šesť dvojťažiek za jednu hodinu. 
O poradí rozhodovali nielen body za správne vyriešenie, ale aj čas. Bohuš sa asi pri 
riešení riadil radou exmajstra sveta v šachu A. Aljechina, že dvojťažky netreba riešiť, 
ale riešenie treba ihneď vidieť. Skladby riešil priamo z diagramov na papieri, nepostavil 
si pozície na šachovnicu, ako keby ho niekto naháňal. Pod každý diagram stačilo 
napísať iba prvý ťah bieleho. Po niekoľkých minútach odovzdal papier s riešeniami a 
s radosťou sa pozeral na nás ostatných, ako sa ešte trápime. Bol sebavedomý a 
skalopevne presvedčený o tom, že všetky predložené problémy správne vyriešil 
s najkratším časom, a tak prvé miesto má isté. Aké bolo jeho prekvapenie, keď 
rozhodca Formánek prezradil riešenia a oznámil poradie riešiteľov. Jemu sa ušla len 
zemiaková medaila, ktorú prijal s rozpačitým úsmevom na tvári. Príčina bola v tom, že 
dvojťažky obsahovali tzv. zvodnosti, ktoré mali pomýliť riešiteľa. Zdanlivo vyzerali ako 
riešenie, ktoré však vyvrátil jeden ťah. Kto ho nenašiel, naletel na chyták, keď sa hovorí, 
že aj majster tesár sa niekedy utne... Pri našom náhodnom stretnutí vo vysokoškolskom 
internáte som ho vyzval na partiu šachu, ktorú rád prijal. Počas hry sa priznal, že 
šachovú teóriu otvorení má dobre naštudovanú, a preto hral rýchlo. Voči môjmu 
„dvojkroku“ pešiakom pred kráľom sa 
bránil Caro - Kannovou obranou (B19): 
1.e4 c6 2.d4 d5 3.Jc3 d:e4 4.J:e4 Sf5 
5.Jg3 Sg6 6.h4 h6 7.Jf3 Jd7 8.h5 Sh7 
9.Sd3 S:d3 10.D:d3 e6 11.Sd2 Dc7 
12.0-0-0 Jgf6 13.Je4 0-0-0 14.g3 J:e4 
15.D:e4 Se7, keď viacej si už 
nepamätám a ani výsledok duelu, ktorý 
však nie je  dôležitý. Takže nebol 
orientovaný len na kompozičný šach, 
ale ak mal príležitosť, tak si rád aj 
zahral, čo o ňom málokto vedel.
Pôsobil viacero rokov ako docent na 
Fakulte prírodných vied Univerzity 
Mateja Bela v Banskej Bystrici. 
Pochádzal z učiteľskej rodiny. Jeho 
matka učila matematiku na základnej a 
otec na vysokej škole iné predmety. S 
prvotinou (dvojťažkou) začínal ešte ako 
17-ročný, keď ju poslal do jubilejného 
turnaja Makuc & Moder, čo nie je pre 
začínajúceho skladateľa typické, kde 
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14.J:e4 De6 15.e3 f5 Afifi vs. Torre, izt 
Manila 1990; 7. - Ja6 8.e4 e5 9.h3 e:d4 
10.J:d4 Jc5 11.Ve1 a5 12.Se3 Ve8 13.Dc2 
a 4  1 4 . V a d 1  D a 5  1 5 . S f 4  V d 8  
s obojstrannými možnosťami) 8.h3 [8.b3 
Sf5 9.Sb2 Dd7 10.e3 Sh3 11.Dc2 Dg4 
12.Vfd1 Jbd7 13.Sh1 Df5 14.D:f5 S:f5 
15.Sg2 (15.d5 c:d5 16.J:d5 J:d5 17.S:g7 
K:g7 18.V:d5 Jf6 19.Vd4 Vab8 20.Ve1 Se4 
=) 15. - Je4 16.Jh4 J:c3 17.S:c3 Sg4 18.Ve1 
Vac8 19.Vac1 Vc7 20.h3 Se6 +/=] 8. - e5 
9.e4 Jbd7 10.Se3 b6 (10. - Ve8 11.b4 a5 
12.a3 a:b4 13.a:b4 V:a1 14.D:a1 b6 
15.Vd1 e:d4 16.J:d4 Sb7 17.Da4 Va8 
18 .Db3 Je5  19 . Jde2  Va7  20 . J f4  
s obranyschopnou pozíciou čierneho) 
11.Ve1 (11.Dd2 Ve8 12.Vfd1 Sb7 13.Sg5 
a6 14.d:e5 d:e5 15.a3 Sf8 =) 11. - Sb7 12.Vc1 Vad8 13.b4 e:d4 14.J:d4 a6 (14. - Je5!? 15.b5 
c5 16.Jd5 J:d5 17.c:d5 Va8 18.Jc6 Vfe8 19.a4 a6 20.Dd2 a:b5 =/+) 15.Db3 Vfe8 16.b5 
(16.Jde2!? c5 17.Jd5 J:d5 18.e:d5 Vc8 19.Jf4 Ve7 20.a3 Vce8 21.Jd3 Je5 22.J:e5 V:e5 
23.b:c5 b:c5 24.Vb1 V5e7 25.Db6 +/=) 16. - Jc5 17.Db1 c:b5 18.c:b5 a5?! (18. - a:b5 
19.Jd:b5 Dd7 20.Sg5 Vc8 21.S:f6 S:f6 22.Ved1 Ve6 23.Jd5 S:d5 24.V:d5 De7 25.Vcd1 Vd8 
26.f3 Sg7 27.Jd4 S:d4+ 28.V1:d4 Dc7 29.Db2 Va8 30.Vd2 Va5 +/=) 19.Jd5 J:d5 20.e:d5 
(Pozri diagram!) S:d4? (20. - Vc8!? 21.Dc2 h6 23.Jc6 Kh7 23.h4 Dd7 24.Kh2 h5 25.Sh3 f5 
+/=) 21.S:d4 Dd7 22.Vc3 f5 23.Vce3 Df7?! 24.Sa1 V:e3 25.V:e3 h6 26.Db2 Kh7 27.De2 
Vd7 28.Ve8 g5 29.Vh8+ Kg6 30.Sf3 g4 31.S:g4! 1:0
RNDr. Marián Miklaš (* 1954) z Nádražnej ulice sa ani v seniorskom veku nehodlá vzdať 
svojej starej lásky - kráľovskej hry. Šach hrá nielen v ligovej súťaži, ale aj na turnajoch 
jednotlivcov - seniorov, kde dosahuje pozoruhodné výsledky. Teraz sme vybrali jeho 
víťazný duel z 2. ligy súťaže družstiev na ôsmich šachovniciach s tempom hry 90 min. na 
40 ťahov a 30 min. na dokončenie partie s bonifikáciou 30 sek. za každý vykonaný ťah, kde 
duelanti medzi sebou rozohrali jeden zo systémov kráľovskej indickej obrany. Marián 
zvolil osvedčený postup spojený s fianketovaním svojho bielopoľného strelca, aby mal pod 
kontrolou polia e4 a d5. V 7. ťahu mohol čierny aktivizovať bielopoľného strelca: 7. - Sf5 
8.Ve1 Je4 9.Db3 J:c3 10.b:c3 Jd7 11.D:b7 Dc8 12.D:c8 Va:c8 13.e4 Se6 14.Vb1 Jb6 15.c5 
d:c5 16.d:c5 Ja4 17.e5 J:c3 18.Vb7 S:a2 19.V:a7 Sd5 20.V:e7 Vfe8 s perspektívnou hrou, 
ale o tri ťahy neskôr sa radšej rozhodol pre jeho fianketovanie; ďalšími možnosťami boli 
ťahy: 7. - Da5, Ja6, Jbd7, a6. Zaujímavosťou je, že prvých osem ťahov je zhodných 
s duelom Smyslov vs. Kagan (Petropolis 1973), ktorá ďalej pokračovala: 9.d5 c5 10.e4 a6 
11.Sd2 Dd8 12.Je1 b5 13.c:b5 a:b5 14.J:b5 Db6 15.a4 Sa6 atď. Chybný bol ťah pešiakom 
18. - a5 a tiež branie 20. - S:d4 v postavení zobrazenom na diagrame, po ktorom biely 
ovládol uhlopriečku a1 - h8 s útokom na kráľa. Mocnejší odpor mohol klásť neskôr po 
(miesto 23. - Df7): 23. - V:e3 24.V:e3 Ve8 25.De1 V:e3 26.D:e3 Kf8 27.Dg5 De7 28.Sf6 
Df7 29.Sd8 Je4 30.S:e4 f:e4 31.S:b6 De7 32.D:f4+ Ke8 33.S:a5 S:d5 34.a4 h5 35.h4, hoci 
tiež s výhodou bieleho. Po braní 31.S:g4 senior P. Jeleň už nebol zvedavý na matový záver: 
31. - f4 32.Sh5+ Kf5 33.Dg4+ Ke4 34.Df3+ Kf5 35.D:f4, a preto sa ihneď vzdal.

(GK)

Nie je to tak dávno, čo sme v našom časopise písali o Bohuslavovi Sivákovi (* 18. 8. 
1951 - † 16. 1. 2023) pri príležitosti jeho 70. výročia narodenia. Teraz si, žiaľ, už 
pripomíname 1. výročie úmrtia tohto významného slovenského šachového skladateľa, 
lebo nie každému je súdené dožiť sa matuzalemského veku. Prvýkrát som sa s ním 
stretol asi v polovici sedemdesiatych rokov minulého storočia v Bratislavskom krúžku 
kompozičného šachu, ktorý  r. 1972 založil Bedrich Formánek (* 1933 - † 2023). Tiež 
sme spolu súťažili v riešiteľskej súťaži tohto krúžku aj s hŕstkou niekoľkých riešiteľov, 
kde sme dostali od organizátora súťaže na vyriešenie šesť dvojťažiek za jednu hodinu. 
O poradí rozhodovali nielen body za správne vyriešenie, ale aj čas. Bohuš sa asi pri 
riešení riadil radou exmajstra sveta v šachu A. Aljechina, že dvojťažky netreba riešiť, 
ale riešenie treba ihneď vidieť. Skladby riešil priamo z diagramov na papieri, nepostavil 
si pozície na šachovnicu, ako keby ho niekto naháňal. Pod každý diagram stačilo 
napísať iba prvý ťah bieleho. Po niekoľkých minútach odovzdal papier s riešeniami a 
s radosťou sa pozeral na nás ostatných, ako sa ešte trápime. Bol sebavedomý a 
skalopevne presvedčený o tom, že všetky predložené problémy správne vyriešil 
s najkratším časom, a tak prvé miesto má isté. Aké bolo jeho prekvapenie, keď 
rozhodca Formánek prezradil riešenia a oznámil poradie riešiteľov. Jemu sa ušla len 
zemiaková medaila, ktorú prijal s rozpačitým úsmevom na tvári. Príčina bola v tom, že 
dvojťažky obsahovali tzv. zvodnosti, ktoré mali pomýliť riešiteľa. Zdanlivo vyzerali ako 
riešenie, ktoré však vyvrátil jeden ťah. Kto ho nenašiel, naletel na chyták, keď sa hovorí, 
že aj majster tesár sa niekedy utne... Pri našom náhodnom stretnutí vo vysokoškolskom 
internáte som ho vyzval na partiu šachu, ktorú rád prijal. Počas hry sa priznal, že 
šachovú teóriu otvorení má dobre naštudovanú, a preto hral rýchlo. Voči môjmu 
„dvojkroku“ pešiakom pred kráľom sa 
bránil Caro - Kannovou obranou (B19): 
1.e4 c6 2.d4 d5 3.Jc3 d:e4 4.J:e4 Sf5 
5.Jg3 Sg6 6.h4 h6 7.Jf3 Jd7 8.h5 Sh7 
9.Sd3 S:d3 10.D:d3 e6 11.Sd2 Dc7 
12.0-0-0 Jgf6 13.Je4 0-0-0 14.g3 J:e4 
15.D:e4 Se7, keď viacej si už 
nepamätám a ani výsledok duelu, ktorý 
však nie je  dôležitý. Takže nebol 
orientovaný len na kompozičný šach, 
ale ak mal príležitosť, tak si rád aj 
zahral, čo o ňom málokto vedel.
Pôsobil viacero rokov ako docent na 
Fakulte prírodných vied Univerzity 
Mateja Bela v Banskej Bystrici. 
Pochádzal z učiteľskej rodiny. Jeho 
matka učila matematiku na základnej a 
otec na vysokej škole iné predmety. S 
prvotinou (dvojťažkou) začínal ešte ako 
17-ročný, keď ju poslal do jubilejného 
turnaja Makuc & Moder, čo nie je pre 
začínajúceho skladateľa typické, kde 
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skladba získala aj vyznamenanie. Celkovo uverejnil najmenej 120 šachových skladieb 
rôzneho žánru (dvojťažky, trojťažky, mnohoťažky, štúdie, pomocné maty, samomaty, 
exoskladby), ktoré skladal väčšinou sám alebo aj vo dvojici (Sečkár, Valuška, Hlinka). 
V turnajoch získal za ne viacero vyznamenaní a niekoľko cien. Bol aj rozhodcom 
niekoľkých skladateľských súťaží. V Albumoch FIDE 1914 - 2015 získal 1,67 bodu. 
V rokoch 1974 a 1978 nečakane na seba upozornil prvými tromi cenami získanými 
v súťažiach šachových štúdií usporiadanými denníkom Pravda. Uverejňoval svoje 
originály v šachových rubrikách nielen na Slovensku: Pravda, Hlas ľudu, Práca, 
Slovenský denník, Podtatranské noviny, Východoslovenské noviny, Pat a mat, Umenie 
64, ale aj v zahraničí: The Problemist, Stella polaris, Schach, Tschechischer 
Schachverband, Wola Gulowska, Československý šach, Šachové umění.
Z Bohušovej rôznorodej šachovej tvorby prinášame našim riešiteľom na riešenie 
mnohoťažku, kde začína biely a dá mat najneskôr 11. ťahom! Čierny je oveľa 
materiálne silnejší, a preto si musí biely pomáhať šachovaním, až kým  nezaženie 
čierneho kráľa na okraj šachovnice, kde mu dá mat s jazdcom, keď si ešte predtým 
stihne premeniť svojho pešiaka na dámu, a tak prinútiť čierneho k ich výmene.
Riešenie pošlite na e-adresu: casopis@leopoldov.sk alebo priamo na MsÚ 
v Leopoldove do 10. 6. 2024 Jeden vyžrebovaný riešiteľ bude finančne odmenený. 
Ako výherca za správne vyriešenie skladby č. 72 bol vyžrebovaný Ľuboš Oravec 
z Bratislavy Blahoželáme!
Riešenie skladby č. 72 (Gvozdják a Mlynka): 1.Sh7? s hrozbou 2.Jh5+ A K:d5 3.Jf4 
mat, 1. - V:h4 2.Jg4+ B K:d5 3.Je3 mat, 1. - Df2 2.Jd7+ C K:d5 3.J:b6 mat, 1. - S:c7 
2.J:e8+ D K:d5 3.J:c7 mat a vyvrátením 1. - Vf3! Rieši - 1.S:e6! hrozí 2.J:e8+  D Ke4 
3.Jd6 mat, 1. - V:h4 2.Jh5+ A Ke4 3.Jg3 mat, 1. - Df2 2.Jg4+ B Ke4 3.J:f2 mat, 1. - S:c7 
2.Jd7+ C Ke4 3.J:c5 mat

(GK)
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Naším stálym riešiteľom a trojnásobným výhercom bol PhDr. Karol Mlynka (* 11. 8. 
1944 - † 7. 9. 2022) pochádzajúci z Kozároviec pri Nitre, ktorý prežil tretiu tretinu 
svojho života v Bratislave, keď predtým býval v Zlatých Moravciach. V našej stálej 
šachovej rubrike sme o ňom písali dvakrát pri príležitosti jeho dvoch významných 
životných jubileí - 70 aj 75 rokov a tiež uverejnili originálnu dvojťažku (č. 16) zloženú 
pre náš časopis. Teraz si pripomíname smutnú udalosť - 1. výročie úmrtia. Do 
posledných chvíľ svojho života bol skladateľsky aktívny. Sám o sebe tvrdil, že šach ani 
nevie hrať, lebo je orientovaný len na šachovú kompozíciu. Preto šachové štúdie ani 
neriešil. Práve v deň jeho smrti bol na zasadnutí výkonnej rady Slovenskej organizácie 
kompozičného šachu navrhnutý do Siene slávy SOKŠ.
Bol absolventom Filozofickej fakulty UK v Bratislave s aprobáciou: nemčina - 
slovenčina. Viacero rokov pôsobil ako stredoškolský pedagóg na Gymnáziu v Zlatých 
Moravciach (1967 - 1993), kde viedol šachový krúžok ako nepovinný predmet. Medzi 
členmi krúžku boli i neskorší majstri Slovenska vo svojej vekovej kategórii. Bol ženatý, 
mal štyri deti a päť vnúčat. Aj ako dôchodca určité obdobie pracoval - učil na strednej 
škole v hlavnom meste Slovenska, kde aj navštevoval Bratislavský krúžok 
kompozičného šachu, ktorý v r. 1972 založil Bedrich Formánek (* 1933 - † 2023).
Prvotinu mal uverejnenú r. 1961 v denníku Smena. Poctivo si viedol evidenciu svojich 
uverejnených skladieb, ktorých bolo asi 2000 (dvojťažky, trojťažky, mnohoťažky, 
pomocné maty, samomaty a exoúlohy), za ktoré získal približne 650 vyznamenaní a 
z toho asi 25 prvých cien. V Albumoch FIDE 1914 - 2009 dosiahol 19,95 bodu. Stal sa 
majstrom Československa v trojťažkách (1963 - 1965) a vo dvojťažkách (1979 - 1981). 
Bol vyhlásený za najlepšieho skladateľa Slovenska za rok 1982. Stal sa majstrom športu 
v kompozičnom šachu (1985), 
medzinárodným rozhodcom FIDE 
(1987) a majstrom FIDE (1990). Jeho 
tvorba sa vyznačuje mnohostrannosťou 
a vysokou originalitou. V r. 1966 bola v 
nemeckom kompozičnom časopise 
Die Schwalbe uverejnená prvá 
šachová kompozícia na tému cyklickej 
zámeny obranných motívov (OM), 
ktorá bola čoskoro pomenovaná podľa 
jej autora ako Mlynkova téma. Objav 
OM viedol k vytvoreniu tzv. slovenskej 
školy. Ako redaktor pracoval aj v 
šachových periodikách (Šachové 
umenie, Slovenský šachový bulletin).V 
Literárnom týždenníku publikoval v r. 
2011 cyklus básní na motívy šachu pod 
názvom En passant.
Významným prínosom pre ďalší rozvoj 
tzv. slovenskej školy boli podľa neho 
(v abecednom poradí) najmä skladby J. 
Brabca (prvé spracovanie trojfázovej 
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Skladba č. 72
Peter Gvozdják a Karol Mlynka

I. cena Pat a mat 1998/1999

Mat 3. ťahom (14 - 11)

Šachové okienko
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Čo kam patrí
kolektívna práca

I. oddelenie

Čo kam patrí
kolektívna práca

I. oddelenie

Mária Šantavá
a Viktória Gabrhelová IX. A

Mária Šantavá
a Viktória Gabrhelová IX. A

Recyklácia
kolektívna práca

IV. oddelenie

Recyklácia
kolektívna práca

IV. oddelenieNela Blašková VI. BNela Blašková VI. B

Dominika Beťáková VI. BDominika Beťáková VI. B

Petra Valková IX. APetra Valková IX. A

Samuel Moskáľ V. ASamuel Moskáľ V. A

Bocian na komíne
1. A trieda

Bocian na komíne
1. A trieda

Dnes obálku 
ilustrujeme
prácami žiakov 
našej základnej
školy zo súťaže
pri príležitosti
Medzinárodného 
dňa Zeme.


